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ACTA DEL CONSELL PLENARI 

 

Identificació de la sessió  

Núm.: 2 
Data: 2 de març de 2016 
Caràcter: ordinari 
Horari: de 19.05 h a 23.45 h  
Lloc: Consell de Districte de Sant Martí 
 
Assistents 

President del Consell 
Xavier Mulleras Vinzia (GMPPC) 
 
Regidor del Districte 
Josep M. Montaner Martorell (GMBComú-E ) 
 
Regidors/es adscrits/es 
Raimond Blasi i Navarro (GMDCiU) 
Trini Capdevila i Burniol (GMDERC-AM) 
M. Magdalena Barceló Verea (GMDC’s) 
 
Consellers i conselleres  
Francesc Carmona Pontaque (GMDBComú-E) 
Carlota Falgueras Marsal (GMDBComú-E) 
Montserrat Barnils i Santanach (GMDBComú-E) 
Jordi Martín López (GMDBComú-E) 
Eva Campos Paladio (GMDBComú-E) 
Antonio Herrera Valiente (GMDBComú-E) 
Genís Boadella i Esteve (GMDCiU) 
María Arenillas Picañol (GMDCiU) 
Fernando Gómez Carvajal (GMDCiU) 
Oriol Crespo Ramos (GMDCiU) 
Ana M. Luque Muriel (GMDC’s) 
M. Eugenia Angulo López (GMDC’s) 
Lourdes Arrando Bellés (GMDERC-AM) 
Oriol Puig i Morant (GMDERC-AM) 
Sergi Alcon i Gibert (GMDERC-AM) 
Francesc Xavier Bañón Fàbregas (GMDPSC-CP) 
Manuel Gallardo Martínez (GMDPPC) 
Ramon Sabaté Puig (GMDPPC) 
Ainhoa Ruiz Benedicto (GMDCUP-PA) 
 
Excusen la seva absència 
 
Maria Rovira i Torrens (GMCUP-PA), regidora adscrita 
Daniel Mòdol i Deltell (GMPSC-CP), regidor adscrit 
Silvia López Serrano (GMDPSC-CP), consellera, de baixa per maternitat, qui delega el vot en el 
senyor Xavier Bañon Fàbregas. 
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Gerent 
Josep Garcia Puga  
 
Secretària tecnicojurídica 
Rocío Benito 
 
 
Desenvolupament de la sessió 

El president obre la sessió i felicita la Guàrdia Urbana i els Mossos d’Esquadra del Districte de 
Sant Martí per la feina realitzada, gràcies a la qual van aconseguir evitar problemes majors al 
districte. 

A) Aprovació de l’acta de la sessió anterior: 

Actes de la sessions ordinària del dia 1 de desembre de 2015 i de la sessió 
extraordinària del dia 15 de febrer de 2016 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, precisa que, en el punt de l’informe del 
regidor, va enviar a la secretaria del Consell del Districte una esmena on faltava la paraula clau 
no.  

La secretària tecnicojurídica confirma que s’ha recollit l’esmena i que apareixerà corregida a la 
versió publicada i al llibre d’actes. Apunta que no s’ha pogut repartir per falta de temps material. 

S’aprova per unanimitat. 

B) Part informativa: 

Despatx d’ofici 

Adjudicacions de contractes per procediment obert i negociat entre els mesos de 
desembre de 2015 a febrer de 2016 

La secretària tecnicojurídica dóna compte de l’adjudicació dels contractes per procediment 
negociat i obert del Districte de Sant Martí, des del mes de desembre del 2015 a febrer del 2016. 
Informa que s’ha adjudicat un contracte de vigilància d’immobles del districte de Sant Martí per 
procediment negociat. Afegeix que es van presentar dues ofertes i va guanyar On en Marcha 
Seguridad y Vigilancia.  

Informa que per procediment obert es va adjudicar el contracte de serveis d’intervenció de la 
convivència i espai públic: es van presentar tres ofertes, i es va adjudicar a Serveis a les 
Persones Encís. 

Pel que fa al contracte de serveis de dinamització sociocultural del Centre Cívic Can Felipa, diu 
que hi va haver dues ofertes, i que es va adjudicar a Progess. 

Quant al contracte de serveis auxiliars i informació del Centre Cívic Can Felipa i del Centre Cívic 
de Sant Martí, es va adjudicar a l’empresa ISM, SL, però hi va haver com a mínim nou ofertes 
més. 
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Explica que també es va adjudicar el contracte de gestió de servei públic del Complex Esportiu 
Municipal La Pau a l’associació Sant Martí Esport.  

Pel que fa al contracte de gestió de serveis públics de l’equipament d’infància del districte (la 
Ludoteca de Ca l’Arnó, El Xalet del Clot i el Casal Infantil Sant Martí), informa que es van 
presentar tres ofertes, i que es van adjudicar a la Fundació Escolta Josep Carol. 

I per últim, comunica que el contracte de gestió de servei públic de l’Auditori de Sant Martí es va 
adjudicar a l’única oferta presentada, la de Trànsit Projecte, SL. 

El Consell se n’assabenta. 

Cartipàs: 

Decret del regidor del Districte de Sant Martí de 21 de gener de 2016, pel que es 
modifica el règim de dedicació de dos consellers 

La secretària tecnicojurídica en dóna compte. 

El Consell se n’assabenta. 

Modificació del Cartipàs del Districte per incorporar els canvis proposats pel Grup 
Municipal de Districte del Partit Popular pel que fa a l’assistència dels seus consellers 
als consells de barri de Sant Martí, i la nova vicepresidència del Consell de Barri del 
Besòs-Maresme 

La secretària tecnicojurídica en dóna compte. 

El Consell se n’assabenta. 

Informe regidor 

El regidor del Districte avança que hi ha dos informes que completen l’informe del regidor, a 
banda que moltes qüestions es tracten en les preguntes dels grups polítics. Diu que s’enfocarà 
en sis apartats. 

Per començar, tracta el tema de l’informe del tancament de pressupost de l’any 2015 i diu que 
els grups polítics han rebut un informe molt llarg al respecte. 

En segon lloc, parla sobre els problemes d’emergència i que són els que més amoïnen. D’una 
banda, la decisió de tancar l’Ateneu Flor de Maig per problemes de la seva estructura i el seu 
trasllat al Casal de Joves de Can Ricart; d’altra banda, els assentaments que hi ha al districte. 
Reconeix, però, que també hi ha altres qüestions que s’han de tractar. Considera urgent la 
rehabilitació del polígon sud-est del Besòs –tot el que té a veure amb l’Eix del Besòs–, els pisos 
ocupats, el Besòs, el Maresme, i tot allò relacionat amb el barri de la Verneda, la Pau i Via 
Trajana, o l’estat del pont del carrer Santander.  

Pel que fa a l’Ateneu Flor de Maig, recorda que hi va haver una pregunta a la Comissió 
d’Urbanisme de l’Ajuntament per part del GMDERC-AM. Resumeix dient que és un procés que 
es va produir al llarg del 2014, per una reivindicació de l’Associació de Veïns del Poblenou i 
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d’activistes i plataformes del barri; finalment, l’Ajuntament va comprar l’Ateneu Flor de Maig 
després d’elaborar una sèrie d’informes –però no informes tècnics– que van determinar que el 
preu era més alt del preu dels locals de l’entorn, 1.057.000 euros. Argumenta, però, que 
actualment cal fer informes tècnics per tot, i que en el cas de l’Ateneu Flor de Maig no es va fer. 
Diu que l’Ajuntament de Barcelona és propietari del 41% que es va cedir a l’Ateneu. Assenyala 
que es compta amb l’escriptura, amb data del 22 de juliol de 2014, on queda clar que 
l’Ajuntament és qui havia de reparar les façanes, i que també hi ha diversos informes tècnics que 
indiquen que s’ha de fer un diagnòstic més profund de l’edifici. Afegeix que BIMSA va començar 
aquest projecte de 517 milions d’euros realitzat per l’arquitecte Pere Soler Serratosa, i que ja 
està estudiat i pràcticament licitat. 

Tot seguit, explica que va visitar l’Ateneu el setembre del 2015 i que, com a arquitecte, ja va 
avisar que no només hi havia problemes amb la façana. Es va decidir que es començaria per la 
façana, tal com estava previst, però explica que després hi va haver professorat de la UPC que 
va avisar que les patologies eren greus. Per tant, es va demanar un informe de Bombers, signat 
pel senyor Joan Pedreny, on es recomanava precintar i apuntalar l’edifici, que és el que es va 
fer. En aquest sentit, considera que això era el mal menor per evitar riscos i que el problema de 
l’activitat ja s’està resolent. Entre d’altres, assenyala que pocs dies enrere s’han traslladat totes 
les pertinences de l’Ateneu Flor de Maig al Casal de Joves de Can Ricart, per poder tirar 
endavant l’activitat. Comunica que s’ha encarregat un informe i un projecte a dos despatxos 
d’experts, a banda d’haver-hi un procediment jurídic paral·lel que s’ha de veure si es pot recórrer. 
Per tant, conclou que la situació és complexa. 

En segon lloc, parla de la qüestió dels assentaments i esmenta tres o quatre reunions ja 
celebrades amb la Taula d’Assentament per fer un seguiment, i apunta que Serveis Socials de 
l’Ajuntament de Barcelona ja fa mesos que segueix la qüestió. Exposa que a Barcelona hi ha 58 
assentaments on hi ha 435 persones que viuen en caravanes, en barraques, en espais en ruïna i 
en naus abandonades. D’aquestes, 248 persones, en entre 27 i 29 assentaments, es troben al 
Districte de Sant Martí, una xifra que disminueix a l’estiu i augmenta a l’hivern: un 33% és 
població d’origen romanès-galaico, un 22% d’origen romanès, un 17% d’origen magrebí i un 14% 
d’origen subsaharià. En aquest sentit, manifesta que s’ha reunit amb la Xarxa d’Assentaments,  
per intentar resoldre els casos de més risc. Per a això, comenta que cal actuar sobre tres 
assentaments que tenen informes negatius pel que fa a la seguretat de les persones instal·lades 
per tal de trobar la millor solució possible durant l’any 2016. 

En tercer lloc, parla d’obres i diu que n’hi ha moltes a punt d’iniciar-se, destacant que la més 
important és el tram inicial de Pere IV, entre Roc Boronat i Bilbao, que començarà a l’abril. 
D’altra banda, assenyala que ha pogut veure el projecte complet de l’Eix Pere IV, i que hi falten 
força matisos per ajustar-lo en els punts més concrets del traçat d’aquest Eix. 

Pel que fa als projectes d’obres, esmenta la Biblioteca Gabriel García Márquez, al districte de 
Sant Martí, i anuncia una reunió pel 7 de març amb els arquitectes de Madrid que van guanyar el 
concurs, l’Elena Orte i el Guillermo Sevillano; quant a la plaça Trinxant-Meridiana, explica que es 
renovarà el projecte, es resoldran els problemes de projecte i tècnics que té, i es farà l’ampliació, 
amb l’aprovació de l’escola i el veïnat. Tot seguit, diu que Concili de Trento s’ha obert 
provisionalment, s’hi farà una intervenció provisional perquè pugui ser un espai públic i 
s’integrarà un projecte dels arquitectes d’Olot RCR.  

Dins d’aquest tercer punt, també comunica que s’ha aconseguit que la inversió de Gas Natural 
en el projecte Smart Growth –una inversió força important econòmicament per aïllament tèrmic– 
intervingui en tres punts del districte: al carrer Lope de Vega, al carrer del Ter i al carrer Llatzeret. 
A la plaça de Palerm, fa saber que el projecte ja ha sigut aprovat per una gran part de les 
associacions de veïns del voltant i es podrà fer aviat. 
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A continuació, fa referència al quart punt del seu informe, les compres. Diu que hi ha dos edificis 
en procés de compra: d’una banda, i el més urgent, l’edifici de l’antiga Escola Pere Calafell, taxat 
en 1.351.500 euros, amb uns 3.000-3.500 metres quadrats i del qual s’està fent l’aixecament 
dels plànols, amb la idea que sigui un lloc dedicat a l’ensenyament; i de l’altra, la compra a 
l’Arquebisbat de l’antiga església Sant Bernat Calbó, d’un valor per sota del milió d’euros i de la 
qual estan pendents. Explica que ja hi ha pensat un possible ús, però que s’ha d’acceptar per un 
procés de participació. Puntualitza que la intenció és reformar l’antiga església i conservar-ne la 
façana, el pòrtic i l’escalinata, per la memòria i importància que té al Poblenou. 

El cinquè punt tracta sobre Can Ricart, on funciona el casal de joves i un lloc de debat urbà que 
s’ha cedit a la Taula Eix Pere IV, i on la plaça torna a ser accessible. Parla sobre la reunió que es 
va celebrar amb la Comissió de Patrimoni del Poblenou i de la creació d’una comissió específica 
per a Can Ricart. 

Finalment, informa de la gestió cívica dels casals de barri per part de les mateixes entitats, 
associacions de veïns i associacions recreatives de l’entorn. Informa que es tracta d’una 
modalitat aprovada al final de l’anterior mandat, i que el Districte de Sant Martí és el primer 
districte que ho tirat endavant. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, recorda Salvador Puig Antic, condemnat a 
mort i assassinat quaranta-dos anys enrere per la dictadura franquista, i diu que l’Estat no ha fet 
cap revisió històrica dels fets.  

Tot seguit, parla sobre el turisme i manifesta que la seva solució no és fixar una regulació que 
permeti obrir hotels a les vores de la ciutat, ja que els punts calents del turisme continuen sent 
els mateixos, i és allà on es concentren les problemàtiques de la massificació turística de 
Barcelona. Per aquest motiu, considera que el nou model de turisme dormitori no representa cap 
millora, ja que s’allunya de la massificació per dormir, però els recorreguts d’interès turístic 
continuen sent els mateixos i es continuen explotant i gentrificant els mateixos barris. Declara 
que no està en contra del turisme, sinó d’un model que només beneficia uns quants i és 
incompatible amb la gent que viu en aquests barris. Reclama una regulació per evitar problemes 
futurs molt més complicats, per evitar la desdignificació de la ciutat. 

Parla també sobre patrimoni i explica que al districte hi ha moltes naus que són mostra de la 
història obrera i que s’estan deixant caure a terra sense cap acció de rehabilitació. Precisa que 
n’hi ha moltes de propietat privada que són demolides sense cap mirament pels seus propietaris. 
Demana accions al Districte i als governs implicats per aturar la destrucció del patrimoni i per 
visibilitzar el que ja existeix 

Malgrat tot, agraeix al govern l’interès per protegir i mantenir l’Ateneu Flor de Maig com una part 
essencial i vital del patrimoni, però demana que el govern no s’aturi amb això, ja que queda 
molta feina per fer, i defensa la riquesa de l’autoorganització de les veïnes del Poblenou per 
mantenir un espai d’unitat popular ple de vida i activitat pel qual cal lluitar per mantenir. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, es felicita per l’alta assistència de veïns i 
veïnes al Plenari. 

Comença parlant d’un problema a Alchemika, on durant el cap de setmana van caure gairebé 45 
metres quadrats de vidres al passadís d’accés a l’Escola d’Infància de Camp de l’Arpa. Informa 
que, per sort, com que era diumenge, ningú no va prendre mal, però vol saber quines mesures 
s’han pres pel que fa a la zona afectada i què es té previst fer amb la resta de l’edifici Alchemika 
per evitar que això torni a passar. 
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Tot seguit, tracta el tema de Can Ricart i pregunta si hi haurà empreses i llocs de treball, ja que 
quan en el passat es van expropiar les empreses que hi havia es va dir que tornaria a ser un niu 
d’empreses. 

Quant a la neteja, insisteix que els carrers principals, com el carrer Guipúscoa, la rambla de 
Poblenou o la zona de l’Eix de Prim, tenen un greu problema de neteja, tal com s’ha queixat el 
veïnat en els diferents consells de barri. 

El quart punt que comenta és la convivència al Besós, on hi ha problemes a causa d’una minoria 
incívica que afecta una gran majoria. Considera que cal reconduir la situació. 

La senyora Ana M. Luque Muriel, del GMDC’s, té la sensació que el govern té poca consideració 
amb els grups de l’oposició, ja que segueix sense tenir prou informació dels temes que està 
realitzant el consistori, i lamenta que, quan els arriba, arriba tard i no hi ha prou temps per 
analitzar-la bé. Informa que se’ls han fet arribar uns dossiers on bàsicament es parla de reunions 
i propostes, i que el migdia abans del plenari se’ls va enviar un altre dossier sobre l’execució dels 
pressupostos del 2015, de cent pàgines. Si bé reconeix que es va entregar dins del termini, 
considera que hauria estat positiu rebre’l amb més temps per analitzar-lo i valorar-lo millor. Creu 
que els pressupostos s’han executat arbitràriament i no està d’acord amb el mètode emprat. 

Quant als dossiers, diu que un està dedicat a la rambla del Poblenou, on hi ha molt soroll atesa 
la convivència d’habitatges, terrasses i comerços, fet que provoca queixes veïnals. Aposta, 
doncs, pel diàleg, el consens i les decisions de les plataformes ciutadanes i els restauradors, ja 
que cal preservar un entorn conciliador. Diu que el seu grup donarà suport a aquestes iniciatives. 

Tot seguit, fa referència a un altre dossier on s’aborden els barris de Verneda, la Pau i Besòs-
Maresme, que tenen problemes de molts tipus. Creu que caldria impulsar converses i mesures 
especifiques acordades amb la plataforma veïnal i les associacions per treballar urgentment en 
les situacions greus de part del districte i tirar endavant els projectes al més aviat possible. 

Es queixa que moltes vegades les reunions del Districte sobre el PAM-PAD coincideixen a la 
mateixa hora i, per tant, és impossible assistir a totes. 

Finalment, puntualitza que els consells de barri són un espai on la ciutadania pot expressar les 
seves inquietuds i propostes, i que el consistori i els grups polítics s’haurien de quedar al marge, 
sobretot pel que fa als membres de govern, per tal de no influir políticament en les persones i els 
processos participatius. Exposa que en els consells de barri es recull informació dels problemes 
del veïnat i les diferents formes de solucionar-los, però que la gent es queixa que no troben la 
màxima col·laboració per part de l’Administració. 

El senyor Francesc Xavier Bañón Fàbregas, del GMDPSC-CP, recorda que en el plenari anterior 
va denunciar la fixació del regidor per només un dels deu barris que té el Districte de Sant Martí. 
Reforça el seu plantejament pel fet que a principis del 2016 es va crear una plataforma veïnal 
amb onze de les divuit associacions de veïns de Sant Martí per reivindicar, entre altres coses, 
que les inversions en el districte arribin a tots els barris per igual o que s’acabi amb les 
desigualtats. Constata que això vol dir que a Sant Martí hi ha barris que se senten oblidats. 

Retreu al regidor que van acabar l’any 2015 sobrepassats per la feina i superats pels 
esdeveniments, i que la situació no ha canviat. Li diu que estaria bé que, un dels dos dies a la 
setmana que acut a la seu del Districte a exercir el seu càrrec es posi a la cua de l’Oficina 
d’Atenció Ciutadana (OAC) per registrar o sol·licitar qualsevol document, i en pugui explicar 
l’experiència al proper plenari. Li diu, però, que li caldrà paciència de sobres per fer entretinguda 
l’espera. 
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Vol saber què passa amb l’OAC i si creu que hi ha prou personal dotat en aquest servei. D’altra 
banda, pregunta quantes comissions de treball s’han creat el 2016 i per quins motius, així com 
per què els grups representats al Plenari no han estat convidats a formar-ne part malgrat 
representar el 60% del vot de les darreres eleccions municipals en el districte. Denuncia que 
aquests grups polítics segueixen sense rebre l’agenda institucional, tot i que en el passat plenari 
l’equip de govern va acceptar un prec on es sol·licitava que se’ls facilités. De fet, diu que per això 
en aquest plenari no hi ha cap seguiment d’aquest prec, perquè ja sap que la resposta serà que 
ho tenen present i demanar-los perdó. 

Finalment, afirma que les entitats i els veïns volen que els atengui el màxim responsable polític 
del Districte, és a dir, el regidor, i que les entitats es queixen perquè se’ls anul·len les reunions 
amb el regidor i també que hi ha veïns i entitats que segueixen desconeixent qui és el seu 
regidor. Irònicament, diu que al Districte es podria crear el premi «On ets» per saber on es troba 
el regidor.  

La senyora Lourdes Arrando Bellés, del GMDERC-AM, se suma al reconeixement a Salvador 
Puig Antic de la senyora Ruiz. Diu que està contenta de poder parlar amb el regidor, perquè 
entre plenari i plenari no hi ha manera. 

Recorda que l’equip de govern no disposa de majoria, motiu pel qual diu que no poden imposar 
les seves decisions, i que tot i que el grup de la senyora Arrando va obtenir 12.048 vots al 
Districte de Sant Martí. Retreu que dels sis temes del llistat del plenari, de tres en va demanar 
informació molts dies abans, però no va obtenir cap resposta. Ironitza dient que l’equip de govern 
ha de revisar el correu electrònic, que probablement no funcioni. 

Per això, afirma que no poden aprovar el tema de la transparència de l’equip de govern, diu que 
utilitzen la política dels fets consumats, i que no són transparents amb la seva oposició, ni 
tampoc amb el veïnat, que es queixa de manca d’informació prèvia, com ara en el tema de la 
gasolinera de Pere IV.  

Li sap greu haver d’utilitzar l’informe del regidor per parlar de la gestió del Districte, però creu 
que l’equip de govern hauria de gestionar les coses per tal que al plenari es pogués parlar dels 
temes que preocupen el veïnat. 

De fet, diu que fins i tot tenia previst felicitar el govern per la seva bona i ràpida gestió pel que fa 
a Flor de Maig, el seu tancament i la reubicació de les seves entitats, però conclou dient que no 
pot ser, ja que el dia 1 a les nou de la nit va rebre un informe de cent pàgines sobre l’execució 
del pressupost del 2015, que s’havia inclòs en el seu informe i han rebut esmenat el mateix dia 
del plenari. Avança que té algunes preguntes al respecte. 

Vol saber les raons o justificacions de les reduccions de crèdit en la gestió de casals i espais per 
a la gent gran, biblioteques, promoció cultural o l’aportació al Consorci d’Educació. També vol 
saber per què les despeses de l’aperitiu de la Guàrdia Urbana del Nadal del 2015 es fan al 
Mercadona i no a un comerç de barri. Malgrat tot, puntualitza que la majoria de despeses de 
càtering són o bé amb empreses d’inserció laboral o cooperatives, i en felicita el govern. 

Pel que fa a la reserva social, vol saber per què el 80% del pressupost va a una sola cooperativa 
(300.000 euros de 370.000). I, finalment, pel que fa a les clàusules socials, demana que les 
detallin més, ja que a la llista hi ha ETT i constructores importants. 

El senyor Genís Boadella i Esteve, del GMDCiU, exposa la queixa de tots els grups de l’oposició 
quant al dèficit democràtic per part del govern del Districte. Denuncia que els grups de l’oposició 
presenten preguntes per escrit més enllà del Plenari però no reben resposta, i que tal com ha 
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comentat la senyora Luque, sovint hi ha convocatòries creuades, o que documents llargs arriben 
amb massa poc temps, com denunciava la senyora Arrando. Motiu pel qual prega, a l’igual que 
el senyor Bañón, que el regidor es dediqui al Districte com el que més, ja que actualment l’equip 
de govern no funciona. 

Tot plegat, es disculpa als veïns i veïnes perquè no haurien de suportar que part del plenari 
consisteixi a reclamar que el Districte funcioni democràticament en comptes de parlar sobre el 
dia a dia de la gent.  

No entén que en l’informe del regidor no s’esmenti que hi ha un nou intendent de Guàrdia 
Urbana i s’agraeixi al que ha marxat, el senyor Pedro López, ni que no s’expliqui a fons el 
pressupost, però que sí es digui que s’ha enviat un document de cent pàgines el mateix dia del 
plenari. 

Quant al pressupost, critica que el govern de la senyora Colau tingui un superàvit de 100 milions 
d’euros malgrat haver criticat que el senyor Trias tingués un superàvit de 22 milions. Retreu 
també que el pressupost actual no s’hagi parlat amb ningú, i insisteix amb el dèficit democràtic 
de l’actual govern, que sembla que no és conscient que governa en minoria i, per tant, té 
l’obligació de posar-se d’acord amb tota la resta de grups polítics. A més, lamenta que en 
l’informe del regidor no es parli de problemes del dia a dia, com ara problemes dels grups de 
neteja, d’associacions de veïns a les quals no es va a veure o de segones línies d’escoles. 

A continuació, critica que el regidor dediqui més temps als temes del seu ram, l’arquitectura. 
Considera que, com a regidor, ha de parlar de tots els temes del districte, inclosos el PAM i el 
PAD, les sessions dels quals es posen en horaris en què poca gent hi pot assistir i en les quals 
el govern encara no ha parlat amb els grups polítics sobre els plans d’actuació. 

Avança que el que passarà tot seguit és que el senyor Carmona respondrà que no hi ha prou 
temps per respondre a tot, i el ple tornarà a convertir-se en tot un seguit de reivindicacions dels 
grups de l’oposició. 

El regidor accepta les crítiques i les agraeix; en pren nota i diu que, atesa la unanimitat, les 
crítiques tenen una bona part de raó. Afirma que l’equip de govern intenta resoldre els problemes 
del dia a dia, però que segurament deixen aspectes importants de banda que també són 
importants. Assegura que pel govern el més important és millorar el districte i els barris. 

Tot seguit, passa a respondre aspectes concrets. Sobre Alchemika, admet que la caiguda dels 
vidres va ser preocupant, però fa saber que s’afegirà un perfil per resoldre la qüestió. 

Quant a la intervenció del senyor Bañón, admet que hi ha uns barris oblidats, i que s’està 
dialogant amb la plataforma organitzada. A més, diu que hi ha la voluntat d’invertir en aquests 
barris més oblidats quant a la rehabilitació i quant a equipaments a l’espai públic. Manifesta que 
el govern del Districte és el primer interessat en què es comenci a notar i a intervenir.  

Finalment, parla sobre l’OAC i reconeix que hi ha cues llarguíssimes. Explica que miraran de 
resoldre tots aquests problemes i que tindran en compte la crítica unànime dels altres grups 
polítics. 

El senyor Gallardo torna a abordar el tema d’Alchemika i pregunta què passa amb els nens i 
nenes de la llar d’infants i els professors mentre no es posen els perfils, i si se’ls permetrà o no 
passar pel tram afectat. 

El senyor Bañón agraeix al regidor la resposta, i espera que les coses comencin a millorar en 
algun moment durant el mandat. 
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La senyora Arrando agraeix al regidor que hagi reconegut la lentitud amb què s’estan fent les 
coses en el districte, i espera que la situació s’esmeni en breu. A més, vol saber com li faran 
arribar les respostes a les preguntes que ha fet. 

El senyor Carmona, conseller d’Urbanisme, Mobilitat i Accessibilitat, respon al tema d’Alchemika 
i anuncia que s’ha fet un tancat a la zona per evitar el pas, així com una tela per evitar la caiguda 
de materials. Espera poder solucionar el problema en un termini breu d’uns quinze dies. 

 

Informe del govern Eix Besòs: barris Verneda - Via Trajana i Maresme-Besòs 

El senyor Francesc Carmona Pontaque, conseller d’Urbanisme, Mobilitat i Accessibilitat, explica 
que l’informe respon a la necessitat de mirar cap als barris de la Verneda, la Pau i Besòs-
Maresme, ja que mereixen ser com la resta de barris. Reconeix que no s’hi ha fet gran cosa des 
de la Llei de barris del 2004, i que per això l’informe és important i que presenta 28 mesures, si 
bé no és un pla definitiu, sinó la primera mirada des del Districte de Sant Martí. Assenyala que 
pretén buscar solucions i que les mesures vagin acompanyades d’un pressupost per millorar els 
barris. 

Apunta que en cinc minuts no pot explicar-ho tot amb detall, però recorda que el govern actual es 
preocupa molt pel tema d’habitatge, i informa que el mateix dia del plenari a Barcelona s’han 
recuperat més de quatre-cents cinquanta habitatges que són de bancs i que passaran a estar 
gestionats per l’Ajuntament de Barcelona. 

Pel que fa a l’educació, diu que els barris tenen un bon teixit d’escoles, però que cal que millorin i 
siguin més potents. 

Quant a l’ocupació, anuncia que faran plans d’ocupació en relació amb l’hostaleria i 
rehabilitacions, entre d’altres. 

Així, manifesta que si bé es critica a l’actual govern per la manca de participació, aquest informe 
demostra tot el contrari, ja que vol comptar amb la participació del veïnat, i per aquest motiu 
s’han començat reunions amb la Plataforma del nord-est. 

Finalment, explica que l’informe no inclou el Pla de barris, ja que es tracta d’un pla de Barcelona, 
de Sant Adrià del Besòs i de Santa Coloma de Gramenet; diu que el Pla presenta una estructura 
que servirà per dotar tota la franja del riu Besòs, a banda i banda del riu, de millors equipaments, 
millor urbanisme i sobretot actuacions socials. Repeteix que aquest Pla no està contemplat a 
l’informe, ja que l’informe és només de Sant Martí. De la mateixa manera, tampoc no hi apareix 
la demanda d’ajuda del Fons Europeu de Desenvolupament Regional (FEDER) per destinar a 
problemes d’aquests barris. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, lamenta que en l’informe no hi hagi un 
desenvolupament de com es faran les propostes i amb quin termini, i apunta que cal aprofundir 
molt més en la diagnosi social.  

Considera que falten dades sobre la dotació de futurs equipaments en aquestes zones on hi ha 
moltes deficiències, com casals per a gent gran i joves i residències de gent gran. Així, troba a 
faltar un desenvolupament dels enllaços que s’estan fent a nivell intermunicipal, ja que opina que 
el treball conjunt amb altres municipis ha de ser la base per començar a generar canvis reals en 
aquestes zones. Vol conèixer la feina feta i la feina futura dels òrgans creats per treballar en 
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aquestes zones, com són els consorcis de la Mina i del Besòs, als quals considera poc 
transparents i amb una participació poc inclusives. 

Així mateix, declara que a l’informe troba a faltar com les propostes es traduiran en polítiques 
concretes i com es treballaran conjuntament en els espais intermunicipals.  

A continuació, assenyala que espera que els plans d’ocupació siguin de llarga durada i no 
contribueixin en la precarització de les classes treballadores. 

Finalment, presenta una proposta de seguiment d’un paquet de mesures per al Besòs que el seu 
grup va presentar al plenari de l’1 de desembre de 2015, que comprenia l’ampliació del Menjador 
Social Gregal, assegurar el servei de menjador a les escoles i als instituts –inclosos els nens que 
no cursen classes a la tarda–, l’obertura d’un casal de joves, la rehabilitació urbanística del solar 
buit de Pare Moragues, la rehabilitació d’espais que milloren les condicions de vida per a 
persones sense sostre que incloguin més serveis que el menjar, i la dinamització social de les 
illes compreses entre Cristòfol de Moura, Alfons el Magnànim i Ramon Llull. Vol saber en quin 
punt es troben les diferents demandes de la proposta. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, felicita el grup de tècnics de l’Ajuntament de 
Sant Martí per l’informe, que considera molt ben fet i molt pertinent. 

Tot seguit, es refereix a un punt anomenat «Nivell organitzatiu de les comunitats» i explica que 
s’han classificat en quatre nivells les comunitats totalment desestructurades –n’hi ha set– i de 
convivència difícil, i esmenta algunes xifres de l’informe. 

Considera que l’informe deixa clar una qüestió de la qual sempre es parla als consells de barri: 
que hi ha problemes. Creu que cal, en aquest sentit, ajuntar alguns temes per analitzar 
exactament on hi ha els problemes per poder resoldre’ls. 

El senyor Xavier Bañón Fàbregas, del GMDPSC-CP, opina que no es tracta d’un informe, sinó 
d’una diagnosi per poder treballar més endavant el Pla de barris que ja existeix. 

Creu que els barris de la franja del Besòs es mereixen que se’ls dediqui molt més temps, i que hi 
ha moltes fórmules per treballar tots plegats. Demana al govern que trobi la fórmula més adient i 
que el seu grup estarà encantat de participar-hi. Se suma a l’agraïment als tècnics del Districte 
per la feina. 

La senyora Lourdes Arrando Bellés, del GMDERC-AM, agraeix als tècnics l’esforç que han fet 
per tal d’elaborar l’informe. Malgrat tot, diu que l’informe ha provocat sorpresa i desconcert. Li 
sorprèn que es vulgui parlar d’aquest tema en un plenari i apunta que cal un grup de treball 
permanent que reuneixi representants de les parts implicades: veïns, entitats, govern i també la 
resta de forces polítiques del Consell de Districte per garantir una total representació i assolir 
acords en aspectes desestabilitzats per la crisi. 

Lamenta que l’informe sigui un recull d’estadístiques i un catàleg de bones intencions que no té 
clar com es volen executar, tot i que hi estan d’acord. Aquest fet provoca desconcert, ja que és 
com si es llegís l’enunciat d’un problema, però no la solució, i pensa que sona més aviat a 
expressions de bona voluntat que a un treball metòdic i profund.  

En aquesta línia del desconcert, esmenta el pressupost, i expressa la seva preocupació pel fet 
que l’actual govern vulgui destinar 3,1 milions d’euros dels 3,4 milions d’increment total a 
construcció, però no destinats al capítol d’habitatges socials o infraestructures educatives. 
Reitera el seu agraïment als tècnics i espera ser convocada a una taula per tractar seriosament 
el problema. 
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El senyor Fernando Gómez Carvajal, del GMDCiU, critica com s’està portant a terme tot el 
projecte Eix Besòs, i recorda que el seu grup va plantejar una pregunta per escrit sobre qui 
formava part del projecte, com i quan es reunien i quina feina feien, posant de manifest la poca 
transparència de l’actual govern. 

Tot seguit, passa a comentar l’informe i constata que recull les impressions que ja coneixia 
tothom més o menys: que els principals problemes que tenen el Besòs i la Verneda són 
l’habitatge, el fracàs escolar i l’atur. Celebra, però, que l’actual govern continuï ampliant el 
programa «Tardes educatives», iniciat pel govern anterior, amb l’Escola Prim i l’Escola La Pau. 
Espera que es continuï fent amb altres escoles i mostra el seu suport per fer-ho. 

Quant a l’atur, indica que hi ha programes específics per al barri de la Verneda i per al barri del 
Besòs, però demana que també es facin plans específics d’ocupació juvenil. 

Per acabar, parla de la Verneda i de la demanda històrica d’un residència de gent gran al barri 
de la Verneda i la Pau que mai s’ha dut a terme. Vol saber l’opinió de l’equip de govern sobre 
aquest tema. Demana que s’acabi l’assistencialisme al barri del Besòs i la Verneda, que s’hi 
facin inversions i es doni eines a la gent que hi viu perquè pugui valer-se per si mateixa. 

El senyor Carmona repeteix que es tracta d’un informe del Districte, que no es vota, però que és 
una intenció de treballar conjuntament amb el veïnat i la resta de grups municipals. Diu que és 
l’inici per començar a prendre accions. 

Quant a l’estructura administrativa per tirar-ho endavant, anuncia que caldrà aprofitar el Consorci 
del Besòs, el de la Mina i veure quins canvis cal fer-hi, tot i que avança que hi ha una part de la 
Generalitat. 

Pel que fa al tema de les comunitats, n’expressa la seva preocupació, i afirma que cal entrar als 
edificis on hi ha problemes de convivència i solucionar els problemes que hi hagi. 

Conclou dient que l’informe no és un tema de bona voluntat, sinó que és una declaració 
d’intencions, i per tant no ha de provocar sorpresa ni desconcert; pel que fa a la residència, 
s’adreça al senyor Gómez i li diu que malgrat que el seu grup ja no es diu «Convergència», sinó 
«Democràcia i Llibertat», les residències continuen sent un tema de la Generalitat. 

La senyora Ruiz demana un resposta escrita a la proposta de seguiment plantejada pel seu grup. 

El senyor Gallardo recorda que els problemes dels habitatges estructurals o els ascensors que 
es reflecteixen en l’informe no és un tema nou, sinó que es tracta de polítiques de fa molt temps, 
i explica que en el darrer mandat es van posar a disposició del veïnat tot un seguit d’inversions i 
pressupostos per millorar els edificis amb problemes, amb l’aval pel GMDPPC. 

El senyor Bañón diu que vol sumar-se a la feina i apunta que, com a grup de l’oposició, la seva 
tasca és dir-li al govern quan no fa les coses, i de la mateixa manera, reconèixer quan les fan bé. 

La senyora Arrando respon al senyor Carmona que GMDBComú-E no serà qui decideixi si 
l’informe causa sorpresa i desconcert o no, sinó el seu grup, el GMDERC-AM. Considera que, 
com a declaració d’intencions, hi ha poca concreció, a banda d’assenyalar que, si es sotmetés a 
vot l’informe, sortiria en contra. 

El senyor Jordi Martín López, conseller d’Esports, Joventut, Participació i Transparència, fa el 
retorn del seguiment de la proposició del GMDCUP-PA. En primer lloc, pel que fa al menjador 
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social, informa que estan esperant una reunió amb el veïnat de l’edifici on s’han de fer les obres, 
planejada per al març. 

Quant als menjadors dels instituts, explica que ja s’han posat en marxa i ja hi ha cinquanta 
places als instituts de Prim i Besòs.  

Tot seguit, parla dels espais per a joves: s’ha plantejat fer un projecte per estudiar la rehabilitació 
o l’adaptació del cinema Pere IV i ubicar-hi els joves i altres possibles entitats, a l’espera 
d’aprovació de pressupost en el futur.  

Sobre el solar, informa que el dissabte posterior al plenari es presentarà l’última fase del procés 
participatiu, on es mostrarà el projecte amb tot el recull de les peticions veïnals i, si tot va bé, es 
tancarà el procés per poder iniciar el projecte el 2016 si hi ha pressupost. 

Pel que fa a altres serveis a la zona, manifesta que al barri del Besòs caldria ampliar serveis i 
que s’estan estudiant les necessitats concretes que hi ha, així com possibles ubicacions dels 
nous serveis.  

A continuació, explica que, quant a la dimensió social de les illes compreses  entre Cristófol de 
Moura, Alfons el Magnànim i Ramon Llull hi ha el solar, i que ja hi ha una intervenció, tot i que 
estan elaborant un possible projecte per ampliar serveis al Camp de Futbol del Besonense 
(actualment, pista poliesportiva Francesc Abad).  

Finalment, agraeix la feina dels tècnics. 

La senyora Ruiz respon sobre el casal de joves i diu que el seu grup defensarà i lluitarà per un 
casal de joves, i no per un espai per a joves, que són coses molt diferents. 

Pel que fa a la dinamització social de les illes compreses entre Cristófol de Moura, Alfons el 
Magnànim i Ramon Llull, troba bé les propostes, però vol que es facin activitats al carrer per 
dinamitzar-lo i desestigmatitzar-lo, i hi acudeixi la gent de Barcelona. 

 

Informe del govern sobre l’ordenació singular de la rambla del Poblenou  

El president informa que l’informe sobre la rambla del Poblenou es farà junt amb el debat de la 
proposició que presentarà el GMDCiU, per tal que hi puguin intervenir els veïns i veïnes que ho 
han demanat. 

El Consell se n’assabenta. 

C) Part decisòria / executiva: 

a) Propostes d’acord 

1. Informar favorablement el Pla especial urbanístic per a l’ordenació territorial dels clubs 
i associacions de consumidors de cànnabis a la ciutat de Barcelona, d’iniciativa 
municipal 

El senyor Francesc Carmona Pontaque, conseller d’Urbanisme, Mobilitat i Accessibilitat, explica 
que, en aquest tema, correspon al Districte fer l’aprovació inicial, que es tracta d’un pla especial 
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elaborat per l’anterior govern que l’actual govern vol modificar. Per això, presenta l’informe amb 
una abstenció per tal de donar tràmit a aquest Pla i poder discutir-ho i millorar-ho a la Casa Gran. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, afirma que el Pla vol l’eliminació quasi 
integral d’aquests locals, passant de 80 a 20 associacions a tota la ciutat. Opina que el Pla 
manca de recerca i consideració des dels àmbits de la salut, el model de consum i el model 
associatiu, que considera aspectes essencials per fer un pla amb veritable sentit quan es parla 
d’un tema tan complex. Afegeix que el Pla es basa en criteris urbanístics, però que no considera 
els tipus d’associacions i el seu model.  

A més, planteja que aquestes associacions responen a una demanda que, d’altra manera, es 
mobilitzarà pel carrer sense cap tipus de control o regulació. En aquest sentit, lamenta que, 
durant el termini de l’exposició al públic, hi ha hagut 87 al·legacions, més del 85% de les quals 
han estat presentades per associacions afectades que no han pogut en cap moment participar 
en la realització de la normativa. 

Tot plegat, troba que el Pla és un absolut despropòsit i mereixeria el vot en contra, però com que 
no vol aturar-lo i vol que es negociïn els canvis pertinents a l’Ajuntament, expressa l’abstenció 
del seu grup. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, explica les al·legacions presentades pel seu 
grup: increment de la distància de 150 a 200 metres; sol·licita un seguiment per part de la 
Guàrdia Urbana, així com aclarir el règim sancionador; en tercer lloc, apunta que la convivència 
amb la comunitat i el veïnat és essencial. Comunica que aquestes al·legacions no s’han recollit, i 
manifesta el vot en contra del seu grup. 

La senyora M. Eugenia Angulo López, del GMDC’s, creu que el Pla urbanístic no resol 
adequadament les necessitats de regulació de les associacions de cànnabis ni les de la seva 
ubicació a la ciutat. A més, tampoc regula aspectes tècnics importants. Quant als 150 metres de 
distància entre aquest tipus d’establiments, considera que és una xifra arbitrària i pot provocar 
injustícies. Diu que el Pla és restrictiu, onerós i poc rigorós, a banda d’estar mal redactat i no 
resoldre les necessitats d’aquestes associacions, sinó abolir-les. 

Creu que cal renegociar els criteris d’ubicació dels clubs en col·laboració amb els sectors i les 
entitats veïnals, però no a través d’un pla especial urbanístic, sinó a través d’una ordenança de 
les associacions i clubs de cànnabis. Expressa el vot en contra del seu grup. 

El senyor Francesc Xavier Bañón Fàbregas, del GMDPSC-CP, manifesta l’abstenció del seu 
grup per poder tenir temps a presentar les modificacions que estan preparant. 

El senyor Oriol Puig i Morant, del GMDERC-AM, considera que si hi ha un problema amb el 
consum de cànnabis, no es soluciona amb una regulació urbanística d’aquests locals, com volia 
fer l’anterior govern, sinó amb un pla de salut. Per això, demana a l’actual govern que torni a 
activar el grup de treball de drogodependències de la ciutat de Barcelona per poder solucionar 
realment el possible problema que poden generar els locals de cànnabis a Catalunya. 

En aquest sentit, demana una regularització on hi hagi paràmetres –com ara que les 
associacions no siguin bars encoberts, tal com reclamen les pròpies associacions– i que hi hagi 
auditories anuals. 

Coincideix que aquest Pla vol tancar els locals de cànnabis del districte, però diu que no està 
d’acord sempre i quan es respecti la convivència amb el veïnat. Aprofita per donar ple suport a 
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l’ILP Rosa Verda, que es va presentar al Parlament de Catalunya per la regularització de tota 
aquesta qüestió. 

El senyor Fernando Gómez Carvajal, del GMDCiU, expressa el vot a favor del seu grup, ja que 
pensa que l’objectiu principal d’aquest Pla urbanístic és allunyar aquests espais dels 
equipaments i col·lectius protegits, com ara les escoles, biblioteques o centres esportius. 

El senyor Carmona adreça la necessitat de la regulació i reconeix que és necessària. 

En segon lloc, considera que l’actual proposta és massa restrictiva i suposaria un cost massa 
elevat per a l’Ajuntament –uns 17 milions d’euros–, i per això el seu grup s’ha abstingut. 

Proposa continuar treballant en el tema. 

La senyora Ruiz respon al senyor Gallardo i li diu que les seves dues al·legacions s’han afegit a 
les 87 al·legacions totals presentades, i formen part del 5% que només són de veïns i del 
GMDPPC. 

El senyor Gallardo agraeix a la senyora Ruiz l’interès pel seu grup. Precisa que el vot en contra 
del seu grup no és perquè no estiguin a favor d’aquests locals, sinó tot el contrari. 

El senyor Puig demana que el govern creï una ordenança de salut pública on es tracti aquest 
tema extensament. Expressa l’abstenció del seu grup, i puntualitza que votaria en contra, ja que 
no està a favor de l’ordenança, però que cal facilitar que es porti el tema a la Casa Gran. 

Finalment, s’adreça als companys del GMDPPC i els diu que si estan tan amoïnats per la 
distància i allò que la gent fa a locals privats, es comença prohibint fumar i s’acaba posant a la 
presó a gent que pensa diferent. Demana llibertat per Arnaldo Otegi.  

No s’aprova la proposta, amb el vot a favor de GMDCIU (4 consellers), el vot en contra de 
GMDPP (2 consellers) i GMDC’s (2 consellers), i l’abstenció de la resta de grups, un cop desfet 
l’empat amb el vot de qualitat del President del Consell. 

2.  Aprovar la creació del Consell Sectorial de Cultura, Memòria Històrica i Patrimoni 
Industrial del districte de Sant Martí, i determinar la seva composició d’acord amb el 
document que s’annexa 

El senyor Antonio Herrera, conseller de Memòria Històrica, exposa que es troben en un moment 
històric de posar en valor el patrimoni del Districte de Sant Martí. 

Tot seguit, explica el motiu per a la creació d’aquest Consell Sectorial: recuperar la memòria 
històrica és un dret civil que cal incrementar i ampliar, garantint la participació de la ciutadania en 
la construcció de la imatge del passat i de la seva identitat. Cal fer més visible el passat 
democràtic del districte i donar veu als col·lectius i moviments que han tingut poca representació, 
com el de les lluites obreres i veïnals.  

Manifesta que el seu grup entén la cultura com un bé comú i creu imprescindible defensar una 
gestió de la cultura basada en la transparència, el govern democràtic comunitari, la redistribució 
dels recursos públics i la protecció i reconeixement del teixit cultural de base dels barris. 

Informa que l’objectiu del Consell Sectorial serà el foment de programes de recuperar espais de 
memòria històrica i difondre experiències de lluita democràtica i ciutadana, recopilar la memòria 
oral dels veïns i veïnes per donar valor a la pertinença als respectius barris. A més, vol posar la 
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cultura a l’abast dels barris i classes populars, així com reconèixer i fomentar la diversitat cultural 
i la de diversos espais de creació del districte.  

Quant a la metodologia de treball, agraeix la tasca de les diverses entitats que, de manera 
voluntària, ja estan treballant en aquests objectius, i vol que el Consell Sectorial sigui un espai de 
treball en comú de les diferents iniciatives que estan desenvolupant.  

Assegura que els nous espais de participació volen garantir el desenvolupament d’una memòria 
plural i democràtica en l’espai públic que tingui en compte el passat industrial, la memòria obrera 
cooperativa, recuperant i visibilitzant la memòria de les dones, i apropant la cultura als barris on 
hi ha hagut històricament menys oferta.  

Tot seguit enumera altres objectius del Consell Sectorial. Informa que la Comissió estarà 
presidida pel regidor, conseller o consellera a qui delegui, i estarà formada per representants 
dels grups municipals del Consell Plenari del Districte de Sant Martí, per la Gerència del Districte 
de Sant Martí, per tècnics de referència del Districte de Sant Martí, per entitats que treballin 
aspectes relatius a la recuperació de la memòria històrica, per entitats del món cultural del 
districte, pel teixit associatiu, per veïns i veïnes, i per tothom que tingui inquietud pels temes de 
memòria històrica i cultura.  

Detalla a continuació la implantació d’aquesta mesura i els passos que es seguiran. Afegeix que 
la Comissió haurà de donar compte de les seves actuacions al Consell Ciutadà i al Consell 
Plenari del Districte. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, espera que es construeixi com una eina 
real per a la recuperació del patrimoni. Manifesta el vot a favor del seu grup. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, demana que la memòria històrica sigui 
àmplia i no es limiti com sempre a una banda del tema. Recorda el gran valor cultural de les 
associacions, els empresaris, l’esforç de les famílies, de les parròquies i de les persones del 
districte. Diu que la memòria històrica s’ha de fonamentar sobretot en els veïns que van patir la 
mort a l’atemptat de l’Hipercor o greus seqüeles de terrorisme, i, en aquest sentit, s’avergonyeix 
que al plenari s’aplaudeixi a terroristes. Per tant, demana al senyor Herrera que sempre es 
tinguin presents les persones que han patit els efectes del terrorisme. Expressa el vot a favor del 
seu grup. 

La senyora Ana M. Luque Muriel, del GMDC’s, demana al senyor Herrera que es respecti totes 
les persones que han estat víctimes del terrorisme Assenyala que la cultura ha de ser 
despolaritzada i l’Ajuntament ha de garantir la neutralitat, sobretot en actes on hi ha nens i 
nenes. Expressa el vot favorable del seu grup. 

El senyor Francesc Xavier Bañón Fàbregas, del GMDPSC-CP, mostra el seu suport a la creació 
del Consell Sectorial, tot i que dubta de la barreja entre cultura i memòria històrica, ja que creu 
que pot ser massa. Expressa el vot a favor del seu grup. 

La senyora Lourdes Arrando Bellés, del GMDERC-AM, lamenta que s’enfadi el senyor Gallardo, 
però encara més l’ús partidista de les víctimes del terrorisme que fa. Explica que quan se’ls va 
parlar d’aquest Consell, es va dir que era de memòria històrica i patrimoni, però que ara s’hi ha 
afegit la cultura. En aquest sentit, demana la creació d’una taula exclusiva de cultura com un 
concepte més ampli i que sigui oberta a consellers i a més membres que no formin part 
d’aquesta Comissió. Expressa l’abstenció del seu grup. 
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El senyor Genís Boadella i Esteve, del GMDCiU, diu que les manifestacions dels últims minuts 
constaten que cal posar èmfasi que cal cultura, i opina que és una de les potes que menys ha 
potenciat l’actual govern de la ciutat. Manifesta que la cultura no només és la memòria històrica, 
sinó que són moltes altres coses, i encoratja el govern a treballar molt intensament a treballar la 
memòria històrica, el patrimoni industrial de fàbriques, i no només dels treballadors i 
treballadores. Expressa el vot a favor del seu grup. 

El senyor Herrera agraeix les intervencions. Respon a l’apunt de la senyora Arrando sobre 
separar la cultura com a tema a banda, però creu que d’alguna manera es pot interrelacionar 
patrimoni, memòria històrica i cultura. Malgrat tot, diu que no hi ha cap problema que una 
comissió parli de cultura i s’arribarà a acords sense problema. 

Considera que memòria històrica és tot, i que és fonamental donar valor al testimoni oral de la 
gent. 

S’aprova la proposta amb l’abstenció del GMDERC-AM i el vot a favor de la resta de grups. 

D) Part d’impuls i control: 

a) Proposicions / declaracions de grup 

Proposició presentada pel GMDCiU: 

Instar el govern municipal perquè la regulació que resta pendent fer-se de la rambla 
del Poblenou com a espai singular en el marc de la normativa de ciutat sobre 
vetlladors, es faci mitjançant el consens, el diàleg i recollint un previ acord a impulsar 
des del Districte entre veïns i restauradors 

El president avança que hi haurà diversos punts: l’exposició de l’informe per part del govern 
municipal, presentació de la proposició per part del GMDCiU i la intervenció de veïns i veïnes, 
seguits de les intervencions dels grups municipals. 

El senyor Marc Andreu Acebal, del GMDBComú-E, explica que l’informe es tracta d’un document 
de criteris per informar la futura ordenació singular de la rambla del Poblenou i per justificar, els 
motius que porten al govern municipal a plantejar aquesta ordenació singular. Bàsicament, diu 
que el govern vol conservar la rambla del Poblenou com a un referent a molts nivells. 

Per això, assenyala que el govern vol regular l’espai públic a la rambla del Poblenou, amb 
voluntat de transparència, a diferència de l’anterior govern municipal, i també de seguiment, amb 
inspeccions per garantir que, un cop aprovada, es compleixi l’ordenació i es pugui regular la 
bona convivència entre els usos en aquest espai públic.  

Indica que en els darrers anys, s’ha duplicat la presència de vetlladors en les terrasses de la 
rambla del Poblenou, fet que ha provocat problemes i conflictes –per al veïnat i per als 
comerciants– que cal regular. 

En aquest sentit, recorda que, en arribar al govern, l’equip actual va fer una inspecció a tota la 
rambla del Poblenou, per tenir una idea de què passava en aquest espai. A banda d’això, explica 
que a la tardor es va fer una modificació puntual del Pla d’usos i es va ampliar l’espai. Per tant, 
assenyala que ja hi ha un primer pas de la regulació i que ara toca fer una ordenació singular, 
que és una potestat del govern del Districte, que no té per què passar pel Plenari, tot i que 
l’equip de govern ha decidit fer-ho en nom de la transparència i de buscar el consens també amb 
els grups polítics. Informa que el regidor pren la decisió i la traspassa a una Comissió Tècnica de 
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Terrasses, que la revisa i, si tot és correcte, en fa una aprovació inicial. Llavors vindria un 
període d’exposició pública de trenta dies perquè tothom qui vulgui pugui presentar al·legacions, 
si escau, i finalment, una aprovació definitiva per Comissió de Govern. Reitera que no es tracta 
de quelcom que es voti, però que el govern té la voluntat de portar-lo al plenari per demostrar 
transparència. 

D’altra banda, explica que han fet un aixecament planimètric de tota la rambla del Poblenou, on 
actualment hi ha unes cinc-centes taules que funcionen legalment, amb 2.000 cadires. Per tant, 
constata que es tracta d’una ocupació d’espai públic sensiblement superior a la que hi ha en un 
espai com la rambla de Catalunya. Considera que la situació està descontrolada i cal regular-la. 

Pel que fa a la regulació, explica que es farà respectant els espais, els trams de la rambla del 
Poblenou que hi hagi, els passos als inicis i finals de cada tram, perquè es pugui circular 
tranquil·lament i obrir pas a les confluències amb els carrers laterals, així com deixant zones 
lliures de terrasses davant d’equipaments com escoles i casals de barri, per exemple.  

Conclou dient que això vol dir reduir al voltant d’un centenar de taules i regular l’espai públic a la 
no autorització d’elements que tanquin o que privatitzin l’espai públic.  

El president aclareix que l’informe no es vota, però que la proposició que es presenta a 
continuació sí, tot i que es debatrà tot junt. 

El senyor Genís Boadella i Esteve, del GMDCiU, explica que presenta aquesta proposició, i 
aprofita per dir que estaria bé saber l’opinió directa del regidor al respecte, perquè no ha obert la 
boca des del seu informe a l’inici de la sessió. 

Manifesta que a la seva proposició diuen que la rambla és un espai singular que va quedar 
pendent de l’ordenació a la normativa de ciutat de terrasses de tota la ciutat en diferents espais 
singulars a nivell de ciutat, que requereix d’una normativa pròpia, que s’ha de fer d’acord amb els 
agents implicats (el veïnat, el moviment Fem Rambla, els restauradors i l’Associació de 
Restauradors). 

Recorda que en l’anterior govern no es va poder complir la promesa del programa electoral 
d’asfaltar la rambla del Poblenou perquè era un tema sensible que va portar tres anys de feina. 
Malgrat tot, precisa que es va arribar a un acord satisfactori per a tothom i que no es va optar per 
prendre la decisió per part del govern i prou, sinó que es va fer participativa. 

Demana al govern actual que faci el mateix, ja que és un tema que afecta molta gent i cal 
prendre la decisió amb molta cura en base a l’acord que prenguin veïns i restauradors, que són 
els agents implicats en aquesta qüestió. Refusa la idea que el govern acabi posant sobre la taula 
un decret de forma unilateral. Tot seguit, llegeix la proposició. 

Vol que el Districte intervingui a posar d’acord veïns i restauradors i no prengui una decisió 
sense que hagi estat validada pels agents implicats. Creu que val la pena que es segueixi 
treballant aquesta qüestió, amb unes reunions prèvies i un seguiment constant d’allò votat al 
plenari i per part dels agents implicats. 

El president obre el torn de paraula per a les persones del públic que havien demanat participar. 

El senyor Sergio Esteban, en nom de l’Associació de Restauració de la Rambla del Poblenou, 
presenta l’Associació i exposa que els establiments de restauració de la rambla generen feina 
directa a més de set-centes persones, de les quals més del 70% són veïns del barri; esmenta 
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també que, de 56 establiments, el 50% dels propietaris són veïns del barri. És a dir, els defineix 
com a comerç de proximitat. 

Considera que els establiments fan que la rambla sigui un referent per a tothom, a Poblenou i a 
Barcelona. Per això, critica que al document entregat es falta a la veritat amb el tema dels 
vetlladors, ja que han conviscut amb els establiments que els suporten, ja que han estat llocs de 
dinamització social i de trobada fonamentals per als veïns del barri, a banda de formar part de 
les vides i experiències de tots els poblenovins. Diu que no pot permetre que es menystingui el 
paper dels establiments de la rambla, i considera que els aspectes emocionals i subjectius són 
gran part de l’argumentari del document entregat. En aquest sentit, declara que tant l’associació 
que representa com molts veïns i veïnes no veuen cap problema actualment a la rambla, el 
contrari d’allò que argumenta el col·lectiu Fem Rambla. Tot i això, creu que s’ha de regular i 
controlar l’ús que es fa per tal d’evitar futurs conflictes.  

Denuncia que s’ha demanat informació sobre el nombre i tipus de denúncies veïnals per detectar 
quin era el problema, però que mai han rebut resposta, i reivindica la necessitat d’objectivitzar la 
situació i detectar si realment hi ha un conflicte per poder donar-hi una solució.  

Respecte a aspectes més objectius, mostra la seva sorpresa per la proposta d’ordenació 
espacial que s’estableix de la rambla, ja que planteja reserva d’espais per a vetlladors a zones 
on no hi ha establiments ni possibilitat de posar-n’hi. Tot plegat, considera que el document no 
reflecteix ni la realitat física ni el futur possible de la rambla. 

Quant a la intenció de reducció de taules, expressa el seu rebuig més enèrgic, i afirma que 
desconeix el criteri emprat per prendre la decisió. Explica que la reducció de cent taules tindria 
un gran impacte i posaria en crisi la viabilitat de molts dels establiments de la rambla, suposarien 
de manera directa, amb una pèrdua de més de cent cinquanta llocs de treball, dels quals, cent 
corresponen a veïns i famílies del barri.  

Reitera que volen protegir la rambla, perquè de fet els hi va el seu medi de vida, i que cal que 
sigui un espai respectuós amb la legalitat i que permeti aportar dinamisme i riquesa al barri, sent 
respectuós amb tothom.  

Tot seguit, afirma que, com tots els ciutadans, els restauradors també tenen uns deures, que 
compleixen, i uns drets que volen que se’ls respectin. Anuncia que faran tot allò que calgui per 
defensar-los, sempre dins del diàleg permanent. Finalment, manifesta que treballen perquè la 
rambla segueixi sent un gran espai de convivència i trobada, una rambla de tots i per a tots. 

El president demana al senyor Esteban que li faci arribar el document del qual ha parlat per 
poder lliurar-lo als grups municipals. 

La senyora Victoria González Vidal, en nom del local rambla Poblenou, 16-20, i client Alban 
Kamberi, local Green Room, es presenta com la representant legal del local Green Room i es 
suma a la intervenció del Gremi de Restauradors. Lamenta que quan ha demanat alguna reunió 
amb el senyor Altamirano, se li ha denegat, al·legant que el negoci ja estava representat pel 
Gremi. 

Pregunta al regidor pel plànol 11, el tram que fa referència al carrer Taulat - Fernando Poo. Diu 
que la seva terrassa desapareix totalment, però no sap si és perquè es desplaça o s’elimina. 
També vol saber quina seria la distribució equitativa i quins criteris s’utilitzarien, perquè a 
l’informe no queda clar, perquè considera que és molt deficient des del punt de vista tècnic. 



  

 

 

 
19 

La senyora Mónica Baró, en nom de l’Eix Comercial Poblenou, es mostra d’acord a fer 
l’ordenació singular, però no amb la memòria presentada, ja que aquesta no indica l’impacte de 
l’ordenació vers els restauradors. 

D’altra banda, retreu que el document inclogui tot un seguit d’afirmacions no quantificades, com 
ara el nombre de denúncies. Demana dades concretes, també pel que fa al tema de la 
contractació. 

Finalment, diu que si hi ha alguna il·legalitat pel que fa a les taules, l’Ajuntament és el primer que 
l’hauria de regularitzar i prendre mesures i que potser el que falta és una xarxa d’inspectors 
sancionadors que regulin allò fora de la normativa. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, afirma que la situació de conflicte actual 
amb les terrasses és conseqüència de la desregularització i permissivitat total dels últims anys 
respecte l’ocupació de l’espai públic en els darrers anys, en part a causa de l’Ordenança de 
terrasses del 2013. Qualifica aquesta Ordenança com a mesura típicament neoliberal que no 
presenta cap sensibilitat cap a allò que s’anomena «públic i col·lectiu». Per això ara hi ha 
queixes de tots els actors implicats. 

Defensa que l’espai públic no és una eina de mercantilització que es pugui fer servir per lucre 
privat o individual, per sobre del dret al seu ús per part de les veïnes de la ciutat. Per tant, 
manifesta que cal una regulació i que es respecti la normativa. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, reconeix l’esforç dels emprenedors que han 
donat vida a la rambla, que fa uns anys vivia d’esquena a la resta de la ciutat. 

D’altra banda, no comparteix en absolut que la rambla estigui descontrolada, i que només és una 
forma de veure la situació des d’una banda. Creu que el govern hauria de ser més prudent i 
retirar l’informe, perquè no s’ha fet de manera objectiva, sinó amb una visió parcial. Afirma que el 
govern ha de lluitar contra les il·legalitats, però considera que l’informe no representa l’interès de 
tota la ciutadania. 

Demana al govern que tingui en compte que el que toca fer ara és expandir l’èxit dels empresaris 
cap a la resta del Poblenou i del Districte. Expressa el vot a favor del seu grup. 

La senyora M. Eugenia Angulo López, del GMDC’s, recorda que el GMDCiU demana una 
proposició que insta a la participació ciutadana, tant de veïns com de restauradors, per donar-los 
mesures, diàleg i tot allò que els faciliti arribar a un acord i que no els perjudiqui. Es mostra 
d’acord amb tot això, i també voldria que el govern actual adquirís el compromís de la proposta 
presentada en comptes de retreure’s coses mútuament amb l’anterior govern. Apunta que cal 
pensar en l’impacte econòmic que tindria la mesura per als restauradors i el veïnat del Poblenou. 
Expressa el vot a favor del seu grup. 

El senyor Francesc Bañón Fàbregas, del GMDPSC-CP, entén que la rambla no pot funcionar 
com fins ara i cal una regulació que deixi prou espai als vianants. Malgrat tot, pregunta al govern 
si coneixen realment l’opinió del sector, si la nova ordenació ha estat consensuada i si s’han 
assegut amb totes les parts implicades. Considera que es tracta d’un problema que difícilment 
tindrà solució si no hi ha diàleg i el màxim consens entre les parts implicades, i que això és 
responsabilitat del govern. 

Expressa el vot a favor del seu grup perquè es tracta d’una proposició que proposa consens i 
diàleg. 
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La senyora Lourdes Arrando Bellés, del GMDERC-AM, agraeix al govern que hagi presentat un 
informe relatiu a la rambla, sobretot després de saber que no tenien obligació de fer-ho i tot i 
trobar-se en fase d’elaboració. Reconeix la importància que comporta la rambla del Poblenou 
com a un dels eixos principals del barri, i afirma que cal una regulació que asseguri la 
convivència.  

Afegeix que els restauradors també són veïns del Poblenou i dels locals de restauració, i culpa 
de la situació a l’anterior govern. 

A més, constata que la proposta actual no agrada a cap de les dues parts, fet que deixa clar que 
cal aprofundir una mica més en el tema. Per això demana que es mantingui un diàleg obert amb 
totes les parts i que s’asseguin tots a una mateixa taula. En aquesta línia. expressa el vot a favor 
del seu grup. 

El senyor Marc Andreu Acebal, del GMDBComú-E, explica que l’actual govern vol trobar consens 
i mantenir un debat amb les parts implicades, i es nega a posposar el tema tres anys, com 
l’anterior govern. Nega que el problema fos l’asfaltat i les rajoles de la rambla a les quals es 
referia el senyor Boadella. 

Assegura que és possible que no es trobi una solució que satisfaci a tothom, però que 
treballaran per aconseguir el màxim consens possible. Anuncia que l’actual govern no vol que es 
repeteixi la situació de l’estiu passat a la rambla, i manifesta que la intenció és que a l’estiu ja hi 
hagi en vigor una ordenació singular que permeti que la convivència a la rambla es reguli de 
manera diferent a com s’ha fet fins ara. 

Coincideix amb la senyora Ruiz que hi havia un cert descontrol des del punt de vista normatiu 
que ha portat a la situació actual per culpa del govern anterior. 

Tot seguit, es refereix al senyor Esteban, i diu que ha parlat en nom de 56 establiments amb 
terrassa, però que n’hi ha més. Comunica que la intenció del govern actual no és que cap 
establiment perdi la seva terrassa, si bé apunta que és possible que perdin algunes taules en 
alguns casos. Explica que s’ha d’intentar que l’espai, tot i ser limitat, pugui encabir tothom, 
satisfent a la vegada les demandes de descans dels veïns i de l’ús de l’espai públic. 

A més, informa que les parts implicades fins ara no han volgut asseure’s conjuntament. Repeteix 
que no vol eternitzar aquest debat i que vol el màxim de diàleg i consens. Expressa el vot a favor 
del seu grup. 

El senyor Boadella li diu al senyor Andreu que on ha vist les cares d’espant que feien les seves 
afirmacions mentre parlava. Comenta que només cal convocar la gent, i que no pot anar 
disparant contra la gent d’aquesta manera com ha fet.  

Retreu que al món fantàstic de l’esquerra només es poden fer polítiques socials amb els diners 
dels altres, i li recorda que si no hi ha negocis, no hi ha impostos i, per tant, no hi ha diners pe fer 
polítiques socials. 

Agraeix el vot a favor de tots els grups del Plenari, excepte el GMDBComú-E, que no s’ha 
manifestat encara, i constata que alguna cosa hi ha de cert en la proposició atès el suport de tots 
els grups. 

La senyora Ruiz expressa el vot en contra del seu grup. A més, no accepta cap lliçó per part del 
GMDCiU pel que fa a processos participatius i democràtics, ja que defensen el neoliberalisme 
abans que els drets de decisió col·lectius i les polítiques socials, com han demostrat amb la 
contínua privatització dels serveis, tant a l’Ajuntament de Barcelona com a la Generalitat.  
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Finalment, manifesta que defensaran el diàleg, però no una instrumentalització dels fets. 

El senyor Gallardo demana que es convoqui una taula tècnica amb cadascun dels afectats per 
estudiar el grau d’afectació per després poder arribar a acords. 

La senyora Angulo està contenta per haver arribat a un acord sobre la proposició, i recorda que 
es tracta de l’economia del barri i que cal fer un gran esforç. Per tant, diu que no s’hi val a fer 
partidisme, sinó que cal lluitar pel veïnat i per l’economia d’aquests restauradors que fa anys que 
reclamen uns drets. Insta a formar una taula de treball, si cal, per ajudar-los i perquè tinguin el 
suport necessari. 

El senyor Bañón apunta que es tracta d’un problema important i que l’equip de govern ha de 
mantenir plenament informats els altres grups polítics. 

La senyora Arrando convida a esbrinar si és veritat que s’ha convocat a les dues parts del 
conflicte a seure a la mateixa taula, així que proposa que se’ls convidi per veure qui assisteix i 
qui no. Lamenta no tenir cap representant de Fem Rambla per contrastar-ho. 

Quant a les inspeccions esmentades abans, vol saber si el govern les ha fet també a l’interior 
d’alguns locals de la rambla del Poblenou. En cas que no, recomana que es faci. 

S’aprova la proposta amb el vot en contra del GMDCUP-PA i el vot a favor de la resta de grups. 

Presentada pel GMDERC: 

Instar el regidor del Districte per tal que es programin i duguin a terme les obres 
necessàries i suficients per tal d’adaptar la plaça de la Infància, en un termini màxim 
de sis mesos, perquè els vehicles dels serveis públics com ara bombers, ambulàncies, 
vehicles adaptats per a discapacitats i d’altres, puguin accedir a la plaça, maniobrar i 
sortir, per a garantir així la seguretat dels veïns i veïnes. En aquest procés d’adaptació 
de la plaça caldria també facilitar l’accessibilitat per la seva entrada del carrer Bac de 
Roda 

La senyora Lourdes Arrando Bellés, del GMDERC-AM, llegeix la transacció acceptada, on al final 
s’ha afegit: «[...] que s’estableixi també el calendari per les obres del centre de la plaça i que tot 
es faci d’acord amb els veïns i veïnes de la plaça de la Infància.» 

Tot seguit, deixa constància que aquesta proposició no és fruit de la intuïció del GMDERC-AM, 
sinó que obeeix a haver escoltat al portaveu de la Comissió dels Veïns de la plaça de la Infància, 
el senyor José Antonio Moreno, el passat consell ciutadà, on va expressar la seva preocupació 
per la inseguretat d’aquest espai vers el veïnat.  

Aclareix que per al seu grup, tant al Districte com a la ciutat, la seguretat de les persones és 
innegociable. Per això, destaca el risc que suposa la configuració de la plaça per a la seguretat 
de les persones, ja que en dificulta l’accés i maniobra dels vehicles grans en el seu interior. 
Denuncia que això ha estat denunciat moltes vegades pel veïnat, que confia que el govern voldrà 
solucionar-ho. En aquest sentit, apunta que els propis veïns, conjuntament amb l’Associació de 
Veïns de Sant Martí, han aportat solucions tècniques factibles de ser dutes a terme que s’han de 
tenir en compte. 

D’altra banda, afirma que és conscient de la gran responsabilitat moral que representaria si un 
accident tingués conseqüències sobre la vida d’alguna o algunes persones, ja que són 
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coneixedors dels riscos implícits. Reitera que la plaça està mancada d’accessibilitat, i diu que cal 
adaptar l’accés per Bac de Roda. 

Per això, proposa al govern que prepari un calendari amb les accions necessàries per arreglar 
l’interior de la plaça, després de mantenir un diàleg obert amb la Comissió de Veïns i Veïnes de 
la Plaça de la Infància. D’aquesta manera, pensa que es podria tenir una plaça segura, 
accessible i arreglada que fes honor al seu nom. 

Tot plegat, demana al govern que no respongui que el problema són els pressupostos i que no hi 
ha diners, demana el vot a favor dels altres grups i, al govern, li demana que actuï ràpidament.  

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, recorda que hi ha hagut una gran feina de 
diàleg dels diferents grups i que tothom coincideix que cal remodelar la plaça de la Infància. 

Llegeix la petició del seu grup al govern: «Que el Ayuntamiento del Distrito atienda las peticiones 
de remodelación y mejora de la plaza de la Infancia, que está proponiendo la Asociación de 
Vecinos y la Plataforma de Vecinos de plaza de la Infancia, e informe de los calendarios de 
actuación e inversiones previstas, una vez definida dicha actuación». 

En definitiva, demana consens, diàleg i que s’acordi amb el veïnat la remodelació. Coincideix 
amb la senyora Arrando que el més important són les persones. 

El senyor Antoni Santos, en nom de l’Associació de Veïns de Sant Martí de Provençals, es 
felicita perquè el plenari marca l’inici de la millora del barri entre tots. Creu que s’adquirirà el 
compromís de resoldre un problema de seguretat a la plaça de la Infància i convida a retornar la 
tranquil·litat a la gent que s’ha vist afectada per això.  

Tot seguit, com a associació de veïns, agraeix la tasca de denúncia, col·laboració i 
coresponsabilització que han desenvolupat els veïns afectats, i als polítics i tècnics del Districte, 
que han estat col·laborant a desenvolupar un projecte acceptable per a tothom. També agraeix 
als diferents grups municipals l’esforç d’apropament a aquest i els convida a participar en el 
redisseny de la plaça, i espera poder agrair a tots els grups polítics el seu vot favorable per 
solucionar el problema. 

Anuncia que un cop s’arribi a un acord i es desbloquegin els pressupostos, s’ha d’executar 
immediatament la primera fase d’aquest projecte, que comporta la circumval·lació de la plaça. En 
aquest sentit, confia que la trobada de veïns i tècnics l’11 de febrer permeti donar per tancat el 
projecte provisional ja elaborat.  

Conclou la seva intervenció recordant què s’ha de fer a la plaça: crear zones de lleure per a 
infants i adolescents, zona d’esbarjo per a gent gran i eliminar les molèsties que pot comportar la 
presència d’animals en aquest espai. 

El senyor José Antonio Moreno, en nom de la Comissió de Veïns de la Plaça de la Infància, 
agraeix a tothom, en especial al GMDERC-AM i al GMDPPC, el suport al projecte. Demana 
poder reunir-se amb el govern i rebre explicacions, quelcom que en el darrer any no havien 
pogut fer amb l’anterior govern. 

Per això, demana i agraeix a l’actual govern que es facin les coses ben fetes, i que els canvis 
permetin garantir la seguretat i que pugui entrar un camió de Bombers a la plaça per garantir la 
seguretat. Diu que dilluns abans del plenari es van reunir amb el govern i se’ls va ensenyar el 
projecte, però lamenta que no s’hagi comptat amb el veïnat i els interessats de la plaça. També 
demana l’accessibilitat a Bac de Roda, que és on hi ha els supermercats, la parada d’autobús i el 
metro, però denuncia que allà no hi ha accessibilitat.  
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Tot seguit, demana que un cop fet el projecte, es finalitzi amb els equipaments, per tal que la 
plaça de la Infància sigui la plaça de la infància i el projecte no s’hagi de refer en uns anys. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-AM, comparteix el contingut de la proposta i 
expressa el vot a favor del seu grup. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, considera que tots s’han de felicitar, ja que 
és un clar exemple on ideologies diferents es posen d’acord perquè tots comparteixen la realitat 
dels barris i el veïnat del Districte.  

D’altra banda, assenyala que amb el superàvit de 100 milions d’euros que té el govern actual a 
l’Ajuntament, creu que alguna part hi ha d’haver per a aquesta plaça. Expressa el vot a favor del 
seu grup. 

La senyora Ana M. Luque Muriel, del GMDC’s, exigeix l’eliminació de les barreres 
arquitectòniques que impedeixen l’accés als edificis i expressa el vot a favor del seu grup. 

El senyor Francesc Xavier Bañón Fàbregas, del GMDPSC-CP, aclareix que el seu grup ha 
transaccionat la proposició del GMDERC-AM per reforçar-ne el contingut, és a dir, facilitar 
l’accés a la plaça dels serveis d’emergència, bombers, ambulàncies, així com facilitar l’accés per 
Bac de Roda i també pel carrer Fluvià.  

Està d’acord que es fixi un termini màxim per dur a terme aquestes obres i també d’establir un 
calendari per les obres del centre de la plaça, comptant amb el ple acord de veïns i veïnes. 
Expressa el vot favorable del seu grup. 

La senyora Maria Arenillas i Picañol, del GMDCiU, opina que proposar la reforma de la plaça de 
la Infància és molt bona iniciativa, ja que també pensa que és bàsic fer una intervenció urgent 
per resoldre la seguretat i reorganitzar les vies interiors de circulació, tant per a vehicles i serveis 
com per a les persones, i també millorar l’accés per Bac de Roda. Finalment expressa el vot a 
favor del seu grup. 

El president demana al senyor Herrera que, a banda de la seva intervenció, també es posicioni 
sobre el prec del GMDPPC. 

El senyor Antonio Herrera Valiente, conseller de Memòria Històrica, comenta que ja fa temps que 
l’actual govern treballa en el tema i es reuneix amb el veïnat, i constata la voluntat de continuar 
així. Es refereix a la reunió esmentada pel senyor Santos. 

Tot seguit, afirma que la memòria històrica és important i llegeix un escrit seu on fa un repàs a la 
situació de la plaça i tots els fets que hi han passat, inclosos els problemes de seguretat, i on 
també repassa solucions que s’hi implantaran. 

Aprofita per comunicar que, en el PAD del Districte, l’Ajuntament ha fet la proposta de reformar la 
plaça de la Infància i altres places del districte, però que la decisió final dependrà del procés 
d’elaboració del PAD i del PAM, així com dels pressupostos d’aquest pròxim any. Precisa que la 
reforma de la plaça de la Infància serà prioritària. 

La senyora Arrando agraeix els vots de tothom en nom del seu grup i en nom de l’Associació de 
Veïns i de la Comissió. Lamenta, però, que el govern hagi parlat dels pressupostos, i precisa que 
en aquesta proposició es parla que la seguretat de la plaça estigui arreglada en un termini de sis 
mesos. 
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El senyor Herrera reitera que la plaça tindrà prioritat, però apunta que desconeix si les 
intervencions es podran fer en un termini immediat per temes de pressupost. 

S’aprova la proposta per unanimitat, amb el següent text: 

Instar el Regidor del Districte per tal que es programin i duguin a terme les obres 
necessàries i suficients per tal d’adaptar la plaça de la Infància, en un termini màxim de 
sis mesos, per a que els vehicles dels serveis públics com ara bombers, ambulàncies, 
vehicles adaptats per a discapacitats i d’altres, puguin accedir a la plaça, maniobrar i 
sortir, per a garantir així la seguretat dels veïns i veïnes. En aquest procés d’adaptació de 
la plaça caldria també facilitar l’accessibilitat per la seva entrada del carrer Bac de Roda.  
 
Que s’estableixi també el calendari per les obres del centre de la plaça i que tot es faci 
d’acord amb els veïns i veïnes de la plaça de la Infància. 

 

Presentada pel GMDPSC: 

Que el Consell Municipal del Districte de Sant Martí acordi:  

Instar el regidor del Districte a treballar de forma conjunta amb La Farinera Ateneu del 
Clot amb la finalitat de cercar una solució definitiva als problemes de provisionalitat 
d’espai que actualment pateix l’entitat per tal que aquesta pugui continuar la seva 
tasca cultural al barri del Clot evitant així el risc d’una possible desaparició. Que 
d’aquestes gestions el regidor del Districte informe en aquest Consell Plenari a través 
de l’informe que presenta en el mateix 

El senyor Francesc Xavier Bañón Fàbregas, del GMDPSC-CP, explica que la Farinera Ateneu 
del Clot és una entitat amb trenta-vuit anys d’història, que va tenir el seu primer local a la seu del 
Districte; diu que en l’actualitat és una de les entitats del Clot-Camp de l’Arpa amb més activitats 
i gent participant-hi, i que el seu local actual és de propietat privada arrendat per l’Ajuntament, 
amb data de caducitat i sabent que la propietat segurament no renovarà el contracte. Per això, 
creu que és prioritari i necessari trobar un local que reuneixi les condicions necessàries per dur a 
terme les seves activitats i que pugui ser una ubicació definitiva.  

Puntualitza, però, que el nou local no ha de ser en un edifici d’ús exclusiu de l’Ateneu del Clot, 
sinó que pot estar compartit per altres entitats, això sí, al barri del Clot. Apunta que al carrer 
València hi ha una possible ubicació.  

Per acabar, recorda que en el plenari del 8 d’octubre de 2015 es va aprovar, amb el vot majoritari 
dels grups representats, la proposició del GMDERC-AM en què s’instava el regidor del Districte a 
la compra d’un local per a l’Ateneu del Clot i altres entitats. Malgrat tot, recrimina que encara no 
s’ha executat aquesta proposició. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, expressa el vot a favor del seu grup. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, també expressa el vot favorable del seu 
grup. 

La senyora M. Eugenia Angulo López, del GMDC’s, considera que es tracta d’un tema molt 
important, ja que en realitat s’està parlant de memòria històrica i cultura. Demana compromís i 
que es trobi una solució a curt termini. Expressa el vot a favor del seu grup. 
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El senyor Oriol Puig i Morant, del GMDERC-AM, saluda companys de l’Ateneu presents i els 
agraeix la tasca que fan pel barri i el Districte de Sant Martí. També agraeix al GMDPSC-CP per 
fer aquesta proposició i afegeix que espera que el govern actuï amb celeritat. Puntualitza, però, 
que la nova ubicació per a l’espai de l’Ateneu del Clot ha de complir els requisits actuals que 
tenen en el local actual.  

En aquest sentit, indica que el local també ha de tenir un estudi de ràdio. Indica que l’Ajuntament 
hauria de recolzar més institucionalment i també mediàticament la Ràdio Ateneu del Clot. Per 
això, demana que al local s’hi inclogui les ràdios del districte; una sala d’actes insonoritzada per 
fer tot tipus d’activitats, com fins ara; un magatzem per a totes les entitats; un bar, que és el lloc 
on hi ha la cohesió interna i els espais de trobada entre entitats; i un Ateneu, on hi ha moltes 
entitats que hi participen. Per això, expressa el vot a favor del seu grup i un «sí» rotund al nou 
local de l’Ateneu i a tota la tasca que fan els companys i companyes i totes les entitats que estan 
a dintre l’Ateneu. 

La senyora Maria Arenillas i Picañol, del GMDCiU, expressa el vot favorable del seu grup, ja que 
considera que l’Ateneu és una entitat emblemàtica i molt activa del barri, que s’ha anat 
reinventant constantment. Recorda que el govern anterior ja va prendre passos en aquest sentit, 
i convida l’actual govern que els continuï. 

La senyora Montserrat Barnils i Santanach, consellera de Comerç, Promoció Econòmica i 
Turisme, reitera que La Farinera Ateneu del Clot és una entitat molt arrelada al barri, des de la 
seva fundació el 1978, que fa moltes i diverses activitats per a tots els públics, i a on tots els 
veïns i veïnes poden satisfer les seves necessitats socioculturals. Constata que el govern està 
buscant una solució definitiva per acabar amb l’actual situació de provisionalitat, però assegura 
que no hi ha cap risc de desaparició. En aquest sentit, puntualitza que la seva ubicació actual 
està garantida fins al 2025 i, per tant, no hi ha perill immediat. Tot i això, comunica que buscaran 
un espai que permeti gaudir de les activitats que s’hi realitzen. Expressa el vot a favor del seu 
grup. 

El senyor Bañón agraeix el vot favorable de tots els grups i manifesta que cal posar-s’hi al més 
aviat possible per evitar ensurts i diu que, si cal, ho recordaran a cada plenari. 

El senyor Puig apunta que mantenir l’Ateneu del Clot on és ara és perdre diners públics, ja que 
caldrà acabar comprant un local, i com més temps passi, serà pitjor. Es suma a l’apunt del 
senyor Bañón de recordar el tema a cada plenari si cal. 

S’aprova la proposta per unanimitat. 

El president felicita els grups per l’acord. 

Presentada pel GMDC’s: 

Que el Consell Municipal del Districte de Sant Martí acordi:  

Que parte del dinero destinado a obras y servicios del mantenimiento del espacio 
urbano que se distribuye entre los distintos barrios para atender a determinadas 
necesidades o resolución de problemas, se aplique sin más demora en esta parte de la 
Vía Trajana. Sabemos que el Ayuntamiento tiene un plan de acción para esta parte del 
distrito, por ello sería bueno que se hagan las gestiones y obras necesarias para 
remodelar este puente, y que deje de ser un grave problema, y se haga una vía más 
segura para todos 
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La senyora Ana M. Luque Muriel, del GMDC’s, llegeix la introducció de la proposició presentada 
pel seu grup, on denuncia l’abandonament del pont entre la Via Trajana i el carrer Santander, i el 
fet que el pont no és accessible per a persones de mobilitat reduïda. Transmet la por del veïnat 
que el pont caigui atès el volum de trànsit que hi circula. Tot seguit, llegeix la proposta. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, expressa el vot a favor del seu grup. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, es mostra d’acord amb el que diu la 
proposta: hi ha normes i cal complir-les. A més, creu que la proposta inclou que cal tenir una 
situació proactiva amb les persones que la necessiten, i com que considera que està conforme 
amb la legalitat i amb la sensibilitat social, expressa el vot favorable del seu grup. 

El senyor Ramón Sabaté Puig, del GMDPPC, també expressa el vot a favor del seu grup, ja que 
considera que es tracta d’un tema urgent que cal solucionar ràpidament. 

El senyor Francesc Xavier Bañón Fàbregas, del GMDPSC-CP, puntualitza que està votant una 
reparació, però que cal assegurar la mobilitat amb uns criteris d’accessibilitat mentre no arriba la 
solució definitiva. Expressa el vot a favor del seu grup. 

El senyor Oriol Puig i Morant, del GMDERC-AM, proposa una esmena i demana que s’inclogui 
un termini d’execució delimitat d’aquesta reforma, per exemple, d’un any. Avança que si el 
GMDC’s ho accepta, el seu grup es posicionarà a favor de la proposició. 

A banda d’això, demana al govern que entengui que per tenir un govern fort cal acord entre molts 
partits, com passa amb l’alcaldessa de Badalona, la senyora Dolors Sabater. Recorda que 
l’actual govern pregonava els pressupostos participatius i, si bé reconeix que la situació actual és 
complicada, demana que de cara als propers pressupostos sí es plantegin per als barris, i que 
d’aquesta manera el veïnat pugui decidir les prioritats d’inversió. 

La senyora Luque accepta l’esmena del senyor Puig. 

El president torna a demanar al grup el seu posicionament amb l’esmena, i tots els que s’havien 
posicionat segueixen votant a favor. 

El senyor Fernando Gómez Carvajal, del GMDCiU, també expressa el vot a favor del seu grup. 

La senyora Eva Campos Paladio, consellera d’Acció Social i Ciutadania, respon dient que no es 
tracta d’una remodelació ni de manteniment, sinó de reurbanització. En aquest sentit, explica 
que, en el Pla de l’Eix Besòs, el Districte ha proposat 0,5 milions d’euros per iniciar el projecte 
executiu del pont (la redacció i l’escomesa de la primera fase d’actuacions). Destaca que això ja 
és una mida del PAD, que estaran encantats de rebre el suport de la resta de grups en aquesta 
mesura. Reitera que el tema dels pressupostos és important, i que caldrà aprovar-los per poder 
tirar endavant projectes. 

Tot seguit, informa que l’Ajuntament té previst fer una actuació sobre aquest tram en dues 
vessants: l’actuació sobre el pont i la reordenació viària de la cruïlla Santander-Via Trajana. 
Comunica també que, per tal d’iniciar la primera fase d’aquestes actuacions, hi ha una petició 
d’incloure aquest Pla en el Pla d’inversions municipals (PIM). Qualifica de poc realista l’esmena 
presentada. Expressa el vot en contra del seu grup. 

La senyora Luque li recorda a la senyora Campos que, quan estaven a l’oposició, sempre feien 
aquest tipus de peticions.  
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La senyora Campos comenta que l’equip de govern vol fer un projecte bàsic a la Via Trajana i 
que, per tant, estan d’acord amb fer-lo, però que no estan d’acord que es digui què és de 
manteniment o remodelació, ni que es fixi el termini en un any. Tot i això, diu que el projecte es 
farà i que està al PAD. 

Per acabar, comenta que els Serveis Socials s’ocupen dels temes de salubritat i d’ajudar 
aquestes persones que ho necessiten, a banda d’estar molt pendents de solucionar els temes 
que hi hagi. 

S’aprova la proposta amb el vot en contra del GMBComú-E i el vot a favor de la resta de grups, 
el següent text: 

Que parte del dinero destinado a obras y servicios del mantenimiento del espacio urbano 

que se distribuye entre los distintos barrios para atender a determinadas necesidades o 

resolución de problemas, se aplique sin más demora en esta parte de la  Vía Trajana. 

Sabemos que el Ayuntamiento tiene un plan de acción para esta parte del distrito, por ello 

sería bueno que se hagan las gestiones y obras necesarias para remodelar éste puente, en 

el plazo de un año, y que deje de ser un grave problema, y se haga una vía más segura 

para todos. 

Presentada pel GMDPPC: 

Que el Consell Municipal del Districte de Sant Martí acordi:  

Instar al grupo de gobierno a crear un parque de vivienda de alquiler social en el 
distrito de Sant Martí, que amplíen este parque de viviendas al menos al 50% en el 
distrito, del total de las 2.496 el 23,7% viviendas de alquiler de Barcelona de los 10.522 
pisos públicos de Barcelona 

El senyor Ramón Sabaté Puig, del GMDPPC, exposa que l’Ajuntament té 351 pisos públics buits 
a Barcelona i proposa crear un parc d’habitatges de lloguer social (la ciutat només té 2.496 pisos 
de lloguer social dels 10.522 habitatges de protecció, és a dir, un 23,7 per cent). Per això, 
considera necessari un canvi de la tipologia d’accés a l’habitatge social, que aposti pel lloguer i el 
lloguer social. Esmenta l’Institut Metropolità de Promoció del Sòl i Gestió Patrimonial (Impsòl). 
Tot seguit, llegeix la seva proposició. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, corrobora allò que diu la proposta i que cal 
incrementar el lloguer social a Barcelona, però considera que les polítiques han d’anar 
destinades a augmentar la quantitat d’habitatge social i protegit, i no incentivar un canvi de model 
en el que ja està fet. 

En aquest sentit, creu que la proposta no és clara, perquè no diu que s’hagi de construir més 
parc públic, sinó que diu que s’ha de fer «amb recursos propis». Tampoc entén perquè ha 
esmentat l’Impsòl, ja que no té res a veure amb l’habitatge social que es fa al districte.  

A continuació, afirma que cal analitzar i trencar amb la problemàtica de la mercantilització del 
dret a l’habitatge. Expressa el vot en contra del seu grup perquè la proposta no és clara, no 
especifica bé què es vol fer i no entra a tractar el veritable problema de l’habitatge. 
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La senyora Ana M. Luque Muriel, del GMDC’s, considera urgent i necessari ampliar les ajudes al 
parc de lloguer, així com simplificar i agilitzar els tràmits de les famílies necessitades. Per aquest 
motiu, expressa el vot favorable del seu grup.  

El senyor Francesc Xavier Bañón Fàbregas expressa el vot a favor del seu grup. 

El senyor Sergi Alcon i Gibert, del GMDERC-AM, felicita tothom que encara està present al 
plenari. Informa que el seu grup ha consensuat aquesta proposta amb el GMDPPC, i que és la 
que es presenta. Expressa el vot a favor del seu grup perquè la troba positiva, ja que fomenta la 
col·laboració entre la Generalitat i l’Ajuntament. 

El senyor Fernando Gómez Carvajal, del GMDCiU, manifesta que la qüestió de l’habitatge ha 
estat una de les preocupacions del seu grup municipal, tant al govern com a l’oposició. Esmenta 
l’operació BAMSA. 

Tot seguit, anuncia que sempre donarà suport a totes les iniciatives que vagin en línia de generar 
un parc d’habitatge públic per a una gran ciutat com Barcelona. Per tant, expressa el vot a favor 
del seu grup. 

La senyora Eva Campos Paladio, consellera d’Acció Social i Ciutadania, destaca que la 
transacció publicada a l’ordre del dia no tenia res a veure amb la presentada al plenari. Dit això, 
també remarca que l’increment d’habitatge social a Barcelona és una prioritat de l’actual govern 
des del primer dia. Tot seguit, explica les promocions en les quals estan treballant a través del 
PAM i en dóna xifres. 

Critica que precisament un grup com el GMDCiU, que durant anys ha exercit amb polítiques 
liberalitzadores i especulatives del sòl, es preocupi per aquesta tema. Puntualitza que el 
GMDCiU va fer 33 habitatges socials en quatre anys, i que l’actual govern en porta 450 en vuit 
mesos. En aquest sentit, recorda que els 450 pisos recuperats de les entitats bancàries que 
s’han esmentat anteriorment són per a lloguer social. 

Finalment, expressa el vot a favor del seu grup perquè li interessa molt el tema d’ampliar el parc 
social de lloguer. 

El president apunta que els textos esmenats s’envien a tots els portaveus dels grups municipals 
abans del Plenari. 

La senyora Campos respon que l’ordre del dia no està canviada. 

El senyor Gallardo agraeix a tots els grups el suport a la proposició, menys a la CUP, tot i que 
assegura que ho entén, ja que creu que en el fons sí voldrien votar la proposta, però que per 
principis no ho fan. Afegeix que sap que comparteixen el fet que l’habitatge és una prioritat per 
tothom. 

A la senyora Campos li recrimina que els pisos no es construeixen en un dia, i que els recuperats 
ja estaven planificats, perquè tot porta una feina i una planificació darrere. 

La senyora Ruiz nega al senyor Gallardo que sí li agradaria votar a favor, i concreta que es tracta 
d’un tema d’incredulitat del seu discurs. 

El senyor Gómez apunta a la senyora Campos que li caldria explicar i analitzar millor les dades, i 
nega que l’anterior govern només fes trenta-tres habitatges durant tot el mandat. 
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La senyora Campos entona el mea culpa i mostra la seva sorpresa pel fet que el GMDPPC i el 
GMDCiU demanin temes socials, de pisos i perquè es preocupin de veritat per la ciutadania. 

El senyor Gallardo contesta que no està d’acord amb el tema social. Diu que no vol desviar 
l’atenció del veritable problema, i li diu a la senyora Campos que no ha estat a altres governs i 
desconeix com van les coses, però que ell li ho ratifica. 

S’aprova la proposició amb el vot en contra del GMDCUP-PA i el vot a favor de la resta de grups, 
amb el següent text: 

Que el gobierno se marque como objetivo incrementar de forma notable el parque público 
de pisos de alquiler social en San Martín, utilizando los recursos propios , al tiempo que 
insten  al resto de administraciones que operan a trabajar conjuntamente en la misma 
línea. 

 

Presentada pel GMDCUP: 

Que el Consell Municipal del Districte de Sant Martí acordi:  

Que els projectes de rehabilitacions urbanístiques del districte siguin transversals 
incorporant l’eix de recuperació de memòria històrica, entesos ambdós aspectes com 
la recuperació integral del patrimoni. Recuperant-ne, no només el continent, sinó 
també el contingut. Donant una especial importància a la memòria de les classes 
treballadores i a la memòria històrica de les dones 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, entén que la recuperació del patrimoni és 
un eix clau en els processos de construcció de la societat del teixit social i de la identitat. Per 
això, diu que quan parla de patrimoni no es refereix només a rehabilitar la part urbanística, sinó 
també reivindicar la memòria continguda en els espais del Districte que són testimonis del 
passat. 

Per això, proposa que s’estableixi una relació en què patrimoni vulgui dir rehabilitació més 
memòria. 

En aquest sentit, també demana una forta incidència en el que respecta a la recuperació de la 
memòria de les classes treballadores i especialment el paper que han tingut les dones. 
Finalment, llegeix la proposició. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, respon que no creu que sigui objectiva amb 
la seva proposta i que, de fet, les propostes del seu grup sempre són molt sectàries. Per això, 
expressa l’abstenció del seu grup. 

La senyora M. Eugenia Angulo López, del GMDC’s, s’alegra dels canvis introduïts pel GMDCUP-
PA, ja que, si no, hi hauria votat en contra. En aquest sentit, però, diferencia entre contingut i 
continent, i diu que la recuperació del patrimoni ja és en si mateix la recuperació de la història. 
Manifesta que el passat obrer és el que marca el present i el nostre futur i, per això, considera 
que els nens i joves tenen el deure de saber d’on vénen. A més, creu que actualment és molt 
necessari recuperar el passat, un passat on hi havia persones de tots els llocs d’Espanya que 
van treballar durament per recuperar l’economia i van compartir moments molt durs amb la 
mateixa finalitat: recuperar i construir allò que semblava perdut.  
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Finalment, expressa el vot a favor del seu grup. 

El senyor Francesc Xavier Bañón i Fàbregas, del GMDCPSC-CP, també expressa el vot 
favorable del seu grup. 

El senyor Sergi Alcon i Gibert, del GMDERC-AM, s’alegra molt d’aquesta proposta. Pensa que 
Catalunya i el País Basc han estat els dos llocs de l’Estat espanyol on hi ha hagut revolucions 
industrials i, per tant, creu que és molt important contextualitzar el llegat històric que hi ha (com 
ara les xemeneies recuperades) per poder educar el veïnat. 

D’altra banda, considera que en ple procés constituent és el moment idoni per tenir en compte 
qüestions com la construcció i l’esdevenir de les societats. 

A continuació, li demana a la senyora Ruiz que allargui una mica l’explicació, perquè entén que 
la proposta està incardinada a Catalunya. Recorda que Barcelona no té explicació sense 
Catalunya i Catalunya no té explicació sense Barcelona.  

Quant a la proposta, fa una esmena d’addició in voce que creu que pot complementar la 
proposta fent referència als molts nens i nenes explotats durant el segle XIX que també van 
contribuir a aixecar el districte, i que aniria afegida al final: «...especial importància a la memòria 
de les classes treballadores i a la memòria històrica de les dones i del infants». 

Per acabar, anuncia que el seu grup porta una qüestió sobre la xemeneia de Can Ricart. 

La senyora Ruiz diu que, en principi, accepta l’esmena, tot i que després vol fer un matís. 

El president demana al GMDPPC si manté el seu vot d’abstenció, si el GMDC’s manté el seu vot 
a favor. 

La senyora Angulo respon que s’ha polititzat completament la memòria històrica i, per tant, 
expressa el vot en contra del seu grup. 

El senyor Oriol Crespo Ramos, del GMDCiU, expressa el vot a favor del seu grup, inclosa 
l’esmena proposada pel GMDERC-AM. Afegeix que el seu grup vetllarà perquè hi hagi 
pluralisme en la mesura i no hi hagi oblidats ni es caigui en sectarismes per voler prioritzar ningú. 

El senyor Antonio Herrera, conseller de Memòria Històrica, dóna les gràcies a la gent que està 
aguantant el plenari, i apunta que s’està parlant de temes importants i interessants, com la 
memòria històrica. 

A continuació, expressa el vot a favor del seu grup. 

Quant a les dones, posa en valor el treball que han fet i es refereix concretament a Anna 
Figuera, que va impulsar La Tela de Penélope, i anuncia que s’està treballant en el Nomenclàtor, 
per posar el nom d’Anna Figuera al jardí del carrer Andrade.  

La senyora Ruiz destaca que ja li han dit «sectària» dues vegades al plenari. Ironitza del vot del 
GMDPPC i diu que potser després de donar suport a l’habitatge públic es comencem a 
conscienciar amb allò que tant temps ha estat amagat, com les lluites de les classes 
treballadores i la lluita de les dones.  

Pel que fa a la intervenció del senyor Alcon, mostra el seu acord amb l’afegit dels infants, tot i 
que adverteix de no enaltir que el treball infantil hagi contribuït que el capitalisme es continuï 
perpetuant. 
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Quant a la memòria històrica com a eina política, diu que no vol que sigui així, i que parlar de 
classes treballadores i dones per descomptat també vol dir parlar de Catalunya i de la història de 
les classes treballadores catalanes, com es pot parlar de Salvador Puig Antic, que va ser un 
lluitador d’aquestes classes treballadores.  

Diu que li fa llàstima que dir això comporti que el GMDC’s consideri que hi ha implícit un 
contingut polític, ja que simplement es tracta de recuperar la memòria històrica i no per polititzar-
la. Malgrat tot, respecta el posicionament de vot del GMDC’s. 

Finalment, agraeix als grups que han votat a favor. 

La senyora Angulo respon que només ha dit que la memòria històrica no es pot utilitzar com una 
eina de substitució. 

El senyor Alcon ironitza dient que «la història és una, és gran i el que volem és que sigui lliure».  

Quant al comentari de la feina infantil i el capitalisme, aclareix que la referència a la memòria 
històrica del treball dels infants ha de ser com a denúncia. 

El senyor Herrera manifesta que en cap moment el projecte de memòria històrica impulsat des 
del Districte té connotació política, sinó que només pretén posar en valor les persones que han 
lluitat pels barris i en les fàbriques i han demanat millores socials. 

La senyora Ruiz puntualitza que de memòries històriques n’hi ha moltes i denuncia una 
instrumentalització hegemònica per part dels grans grups de poder. Reclama precisament 
trencar amb això per començar a donar visibilitat als petits grups que en realitat són grans: les 
dones i les classes treballadores.  

S’aprova la proposta amb el vot en contra del GMDC’s, l’abstenció del GMDPPC i el vot a favor 
de la resta de grups, amb el següent text: 

Que els projectes de rehabilitacions urbanístiques del districte siguin transversals 
incorporant l’eix de recuperació de memòria històrica, entesos ambdós aspectes com la 
recuperació integral del patrimoni. Recuperant-ne, no només el continent, sinó també la 
memòria històrica del que va contenir. Donant una especial importància a la memòria de 
les classes treballadores i a la memòria històrica de les dones i de la infància. 

 

b) Proposicions amb contingut de declaració institucional 

No n’hi ha. 

c) Precs 

Presentat pel GMDCiU: 

Que el Districte de Sant Martí adeqüi la via pública perquè sigui accessible i vetlli 
perquè en exposicions a museus, lavabos instal·lats a la via pública i altres serveis 
que afecten la mobilitat i necessitats dels ciutadans amb discapacitat tinguin garantida 
l’accessibilitat 
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El president informa que també hi ha pregunta sobre el tema d’accessibilitat, en la qual han 
demanat d’intervenir algunes persones assistents al plenari, i demana si aquestes intervencions 
es poden fer de manera conjunta amb el prec. 

La senyora Maria Arenillas i Picañol, del GMDCiU, llegeix els antecedents al prec, on exposa que 
les persones discapacitades es troben obstacles a la via pública que els impedeixen la mobilitat, i 
esmenta problemes semblants al Museu del Disseny del districte de Sant Martí, els lavabos 
mòbils i l’alçada problemàtica per a la gent amb discapacitats, els problemes de fer rehabilitació 
a l’Hospital del Mar i els problemes d’haver de fer-la a l’Hospital de l’Esperança. Tot seguit, 
formula el prec, i l’acompanya d’algunes fotografies com a prova. 

El president informa que les faran arribar al regidor. 

El senyor Miquel Figueras Segalés, en nom de la vocalia de Persones amb Diversitat Funcional 
de l’Associació de Veïns de Sant Martí, manifesta que les persones que representa tenen els 
mateixos problemes que tothom, però a més hi ha afegit el tema de l’accessibilitat.  

Afirma que Barcelona sempre ha estat capdavantera en temes d’accessibilitat i que altres ciutats 
n’han copiat el model, tot i que lamenta que en els darrers anys hi ha hagut problemes. Entre 
d’altres, esmenta la nova Diagonal, el nou Mercat dels Encants o el nou passeig de Gràcia. Per 
tant, considera que s’hauria de recuperar la intenció de millorar l’accessibilitat. 

En aquest sentit, informa que un problema greu que hi ha és amb els lavabos, i denuncia que al 
moll de Gregal, al Port Olímpic, cap restaurant té lavabo adaptat. De la mateixa manera, lamenta 
que els pocs lavabos adaptats de bars i restaurants són en realitat magatzems on es troben de 
tot. Per això, demana inspeccions per part dels governs dels districtes. 

A continuació, es refereix als lavabos mòbils Poly Klyn i afirma que l’Ajuntament de Barcelona 
utilitza els models no adaptats. També fa referència als problemes esmentats per la senyora 
Arenillas al Museu del Disseny o el fet d’haver d’acudir a l’Hospital de l’Esperança per temes de 
rehabilitació, malgrat la dificultat d’accés. 

En resum, demana que es torni a comptar amb les persones que representa, i anuncia que estan 
esperant que al Districte es formi una Comissió, així com a nivell de ciutat. Insisteix que cal 
potenciar que Barcelona torni a ser capdavantera en temes d’accessibilitat. 

La senyora Mireia Soler Botella, vicepresidenta de l’Associació de Veïns del Front Marítim, es 
presenta dient que és sorda i que, per sentir-hi bé, li calen, a banda dels audiòfons, mitjans 
d’ampliació de so. Explica que anteriorment als plenaris la tècnica de l’IMD portava un aparell de 
freqüència modulada, però que en aquesta ocasió li van dir que hi havia una anella instal·lada: 
es queixa que no s’ha validat prou bé i que el so és tan baix que no ha pogut seguir tot allò que 
s’ha dit en les quatre hores de plenari. 

En aquest sentit, denuncia que aquesta situació és la que viuen la majoria de persones amb 
discapacitat auditiva per seguir actes públics. Demana que l’anella instal·lada a la seu del 
districte es validi. 

Tot seguit, diu que li agradaria que s’entengués que la discapacitat afecta totes aquelles 
persones que necessiten que la societat els faciliti mitjans per poder assistir i assabentar-se en 
els actes, i precisa que no només hi ha barreres físiques, sinó que també n’hi ha de comunicació. 
Posa com a exemple el model emprat a les platges del districte, i explica que necessita que els 
audiòfons i la part externa dels implants coclears es puguin guardar en algun lloc que no sigui a 
ple sol, perquè es poden espatllar. Per tant, demana que es col·loquin uns armaris segurs, 
protegits del sol.  
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Repeteix que la manca de l’anella magnètica és necessària, i afegeix que la instal·lació és 
senzilla i no és cara. Exposa casos en què, sense aquesta anella, una persona sorda no pot 
seguir allò que passa: el lliurament de Premis de Sant Martí, les audiències públiques, els 
plenaris, els consells de barri, el teatre, una conferència, el cinema. Finalment, esmenta l’anella 
de l’Auditori del Districte de Sant Martí i la posa com a exemple de bona pràctica. 

El senyor Francesc Carmona Pontaque, conseller d’Urbanisme, Mobilitat i Accessibilitat, respon 
que l’equip de govern voldria que Barcelona tornés a ser capdavantera en el tema de mobilitat i 
d’accessibilitat i anuncia que faran tot el possible perquè això sigui així.  

Així, assegura que des que l’actual equip està al govern, s’ha donat resposta i s’han executat, a 
les peticions rebudes, com una obra de manteniment.  

Respecte a l’anella magnètica que comentava la senyora Soler, manifesta que cal fer que l’anella 
funcioni per assegurar l’accessibilitat de tot tipus, i promet treballar perquè així sigui. En aquest 
sentit, avança que dins del procés del PAD i el PAM un dels debats girarà precisament entorn 
d’aquest tema de la mobilitat i l’accessibilitat, i hi haurà ocasió de fer un llistat de coses que cal 
millorar. 

Per últim, respecte al tema del Museu i del Consorci, informa que ja s’està treballant per fer 
accessibles visualment la primera i la segona plantes, perquè la tercera i la quarta sembla que ja 
en són. Quant al Consorci de l’Hospital del Mar i l’Hospital de l’Esperança, constata que tothom 
es queixa pel mateix, i anuncia que el gerent del Consorci l’ha informat que a l’estiu obriran els 
primers quaranta-dos llits a la zona del Fòrum, i ja no caldrà anar a l’Hospital de l’Esperança. 

El president informa de l’alteració en l’ordre del dia, per poder formular la pregunta relacionada 
que presenta el GMDERC-AM, i avançar la intervenció dels assistents al plenari, atesa la llarga 
durada de la sessió. 

El senyor Oriol Puig i Morant, del GMDERC-AM, pregunta: «Quina és la situació del procés 
d’adquisició d’ambdós edificis, de l’Església de Sant Bernat Calbó i de l’Escola Pere 
Calafell i si, en aquest cas d’adquisició, s’ha obert o s’obrirà algun procés encaminat a 
consensuar amb els veïns i veïnes l’ús final d’aquest espai?» 

Una veïna, en nom de l’AMPA Escola La Mar Bella, avança que sap que el Districte dóna suport 
a la seva demanda, però es refereix a la compra de l’església de Sant Bernat Calbó i demana 
que el Districte intercedeixi i pressioni el Consorci per no executar l’ampliació de l’escola de 
forma precipitada i que els nens i nenes hagin d’ocupar unes instal·lacions que no són 
adequades. 

El senyor Carmona respon que en el programa del govern hi ha dos punts de prioritat màxim: 
l’adquisició de l’antiga escola Pere Calafell i l’adquisició de l’església Sant Bernat Calbó. 

Quant a la situació, pel que fa a Pere Calafell, informa que s’ha aconseguit que els propietaris –
La Caixa– prometi una reserva mentre s’espera l’aprovació del pressupost del 2016 per tal de 
tirar-ho endavant.  

Respecte a Sant Bernat Calbó, informa que hi ha un acord amb el Bisbat, fins ara verbal, per tal 
d’adquirir l’església. Malgrat tot, recorda que el pressupost del 2016 no està aprovat i, per tant, el 
govern està a l’espera d’aconseguir que tots els grups es posin d’acord per tal de poder comprar 
aquests dos edificis. Diu que si no es pot fer al 2016, s’haurà de fer al 2017. 
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A continuació, opina que el Consorci s’ha avançat i reitera el suport del govern del Districte, ja 
que està d’acord que cal trobar-se totes les parts i plantejar el tema plegades. 

La senyora Carlota Falgueras Marsal, consellera d’Ensenyament i Infància, informa que el mateix 
dia del plenari s’ha reunit amb el Consorci i amb Inspecció, i han acordat que la propera setmana 
hi hauria una reunió de representants de l’escola, representants de l’AMPA, el Districte i 
Gerència, sobretot amb el gerent del Consorci. Explica que allà es parlarà i es decidirà què es fa, 
i avança que en un termini d’uns quinze dies es celebrarà una reunió més àmplia amb tothom. 

El senyor Puig retreu que es torni a dir que sense pressupostos no es pot fer res. També diu que 
li agradaria que les conclusions d’aquesta reunió que acaba d’informar la consellera Carlota se’ls 
fessin arribar.  

S’adreça al senyor Carmona i li demana per la segona part de la pregunta, si s’ha obert o s’obrirà 
algun procés encaminat a consensuar amb els veïns i veïnes l’ús final d’aquest espai. 

El senyor Carmona respon que sí. 

S’accepta el prec. 

Presentat pel GMDERC: 

Que el govern municipal del districte adopti les mesures necessàries i suficients per a 
evitar un major deteriorament de la xemeneia de Can Ricart, i que es comprometi a la 
seva restauració tant aviat com sigui possible 

La senyora Lourdes Arrando Bellés, del GMDERC-AM, apunta que no cal afegir res més sobre 
memòria històrica i patrimoni industrial, perquè en porten parlant tot el plenari. Explica el motiu 
del prec i tot seguit el presenta. 

La senyora Carlota Falgueras Marsal, consellera d’Ensenyament i Infància, sap que, fa dos anys, 
es va avisar d’una esquerda a la part superior de la xemeneia, però que els bombers van anar-hi 
i no van fer cap actuació perquè no presentava cap perill. 

Tot seguit, exposa que la xemeneia està catalogada, motiu pel qual la restauració es realitzarà 
des del Departament de Patrimoni Històric, Artístic i Arquitectònic, i explica que s’encarregarà un 
projecte per valorar les intervencions a realitzar. Un cop el projecte estigui redactat, s’haurà de 
passar a la Comissió Territorial de la Generalitat, i un cop hi hagi l’aprovació de la Comissió, es 
podrà executar l’obra, condicionada a la disposició de dotació pressupostària per a la seva 
execució.  

Finalment, puntualitza que està d’acord amb el prec, però que la xemeneia no representa cap 
perill imminent. 

La senyora Arrando respon que no ha parlat en cap cas de perill imminent, i afegeix que en dos 
anys la xemeneia es pot haver deteriorat més i insta el govern a tornar a mirar-ho. 

Algú apunta que hi ha un tros de teulada que sí suposa un perill imminent. 

La senyor Falgueras respon que no hi ha cap notificació al respecte, però que es mirarà i 
s’inspeccionarà per prendre les mesures pertinents. 

S’accepta el prec. 
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Presentat pel GMDPSC: 

Que s’augmenti la freqüència de temps per als vianants dels semàfors existents a 
l’alçada del numero 32 de l’avinguda Diagonal (Josep Pla-Llull-Diagonal) 

El senyor Francesc Xavier Bañón Fàbregas, del GMDPSC-CP, llegeix el prec i afirma que es 
tracta d’un vell reclam dels veïns i l’Associació de Veïns de Diagonal Mar. 

El senyor Jordi Martín López, conseller d’Esports, Joventut, Participació i Transparència, no 
accepta el prec. Respon que mai se li ha fet arribar que el semàfor fos una reivindicació històrica, 
alhora que indica que tant els tècnics de l’Ajuntament com la gent de Mobilitat i de la Guàrdia 
Urbana qualifiquen la cruïlla com a complexa i no recomanen fer modificacions de les 
freqüències dels semàfors per motius de seguretat.  

Tot i això, avança que al proper Consell de Barri de Diagonal Mar es convocarà la Taula de 
Mobilitat, on assistiran veïns i veïnes, tècnics municipals i Guàrdia Urbana, així que convida a 
tornar a estudiar la cruïlla. 

El senyor Bañón respon que el prec està mal formulat i que es podria haver demanat simplement 
que s’estudiï augmentar la freqüència de temps del semàfor. 

No s’accepta el prec. 

Presentat pel GMDPSC: 

Que es convoqui la Taula de Seguretat del Districte en el termini de temps més curt 
possible per tal de donar compliment als acords establerts 

El senyor Francesc Xavier Bañón Fàbregas, del GMDPSC-CP, llegeix el prec i denuncia que en 
l’actual mandat no s’ha convocat la Taula de Seguretat del Districte. 

El senyor Francesc Carmona Pontaque, conseller d’Urbanisme, Mobilitat i Accessibilitat, accepta 
el prec i puntualitza que es convocarà en el temps més curt possible. 

S’accepta el prec. 

Presentat pel GMDC’S: 

Que el Ayuntamiento haga caso a la petición del Comedor Social Gregal, que ya han 
manifestado reiteradamente, y se lleve a cabo esa iniciativa, y busquen algún local, o 
alguna otra solución, y los medios para cubrir estas necesidades y que consten en las 
partidas presupuestarías y se den las ayudas necesarias 

La senyora Ana M. Luque Muriel, del GMDC’s, exposa els antecedents al prec, on parla del 
Menjador Social Gregal del barri del Besòs-Maresme i dels dèficits d’higiene que presenta, així 
com la necessitat de disposar d’un lloc adequat per a les persones sense sostre. Tot seguit, 
llegeix el prec. 

El senyor Jordi Martín López, informa que Barcelona ja disposa de centres on es pot rebre el 
servei que es demana, com l’Equipament Integral Meridiana, a Navàs amb Meridiana, que 
ofereix menjar, dutxes i allotjament i casal de dia. A més, afirma que coneix la proposta de 
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Gregal des de l’inici, i afirma que ha fet petició als equips tècnics perquè es faci una anàlisi de 
les necessitats concretes d’aquests serveis al districte així com per localitzar possibles 
ubicacions per realitzar-los. Assenyala que, quan es disposi de la informació, es faran les 
gestions pertinents amb l’àrea responsable del servei per apropar-lo a la franja del Besòs.  

No s’accepta el prec. 

Presentat pel GMPPC: 

Que el Ayuntamiento del Distrito atienda las peticiones de remodelación y mejora de la 
plaza de la Infancia, que está proponiendo la asociación de vecinos y la plataforma de 
vecinos de plaza de la Infancia, e informe de los calendarios de la actuación e 
inversión previstas, una vez defina dicha actuación (contestat i tractat conjuntament amb 
la proposició d’Esquerra Republicana, tal i com es recull en la present acta) 

Presentat pel GMDCUP: 

Que s’investigui fins al final per esbrinar com i per què l’immoble on estava ubicada la 
Flor de Maig ha estat durant anys en aquesta situació de perill estructural amb els 
riscos que ha comportat per a les nostres veïnes, sense cap tipus de coneixement per 
part de l’administració pública i es demanin responsabilitats 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, llegeix el prec. 

La senyora Carlota Falgueras Marsal, consellera d’Ensenyament i Infància, es mostra totalment 
d’acord amb el prec, com ja ha quedat ben clar en l’informe del regidor, i recorda les paraules del 
regidor a l’Ajuntament: «S’està estudiant com fer un procés jurídic paral·lel als treballs de 
renovació i reestructuració de l’edifici, per recórrer contra la propietat degut a vicis ocults.» 

La senyora Ruiz demana que se’ls facin arribar tots els informes disponibles. 

S’accepta el prec. 

Presentat pel GMDCUP:  

Que el govern es comprometi a desenvolupar una plaça i parc a les Glòries 
essencialment per a les veïnes comptant amb la seva participació i, per tant, evitant els 
projectes i activitats que puguin contribuir a la seva massificació turística, a la de la 
ciutat i a la dels barris 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, llegeix el prec. 

La senyora Montserrat Barnils i Santanach, consellera de Comerç, Promoció Econòmica i 
Turisme, explica que el projecte pel parc de les Glòries va néixer del Compromís per les Glòries, 
de l’any 2007, i va continuar amb el procés participatiu que va culminar amb el projecte de la 
Canòpia Urbana, que els veïns i veïnes i grups municipals van consensuar per dur a terme la 
transformació d’aquest espai tan important per a la ciutat. Constata el compromís del govern de 
respectar el projecte que van escollir els veïns i veïnes i continuar executant-lo fins a la 
transformació definitiva en el parc de Glòries. 

La senyora Ruiz puntualitza que el Compromís per Glòries està subjecte a possibles 
modificacions i això pot comportar que es vagi cap a aprovar projectes que contribueixen a 
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aquesta «turistificació» de Barcelona. Per tant, diu que per això es demanava aquest compromís 
per part del govern. Demana que es faci arribar la resposta per escrit. 

S’accepta el prec.  

d) Preguntes 

Presentada pel GMDCiU: 

Quin és el capteniment del Govern en referència amb l’ordenació urbanística de la 
plaça de les Glòries Catalanes i el seu entorn? 

El senyor Oriol Crespo i Ramos, del GMDCiU, llegeix els antecedents a la seva pregunta, on 
esmenta, entre altres coses, un document de l’any 2007 on s’establien les bases de la 
remodelació de la plaça de les Glòries Catalanes i el seu entorn, l’anomenat Compromís de 
Glòries. Tot seguit, formula la pregunta. 

La senyora Montserrat Barnils i Santanach, consellera de Comerç, Promoció Econòmica i 
Turisme, repeteix que és compromís del govern respectar el projecte que van escollir els veïns i 
veïnes i continuar executant-lo fins a la transformació definitiva en el parc de Glòries.  

El senyor Crespo agraeix la clarificació i fa dos esments: apunta que estaria bé convocar la 
Comissió de Glòries, ja que els grups polítics ho esperen des que l’actual govern va entrar al 
poder. A banda d’això, demana que el govern no faci declaracions contradictòries en aquest 
Compromís. 

Presentada pel GMDERC: 

Quina és la situació del procés d’adquisició d’ambdós edificis, l’església de Sant 
Bernat Calbó i l’escola Pere Calafell i si, en el cas d’adquisició, s’ha obert o s’obrirà 
algun procés encaminat a consensuar amb els veïns i veïnes l’ús final d’aquests 
espais? (contestada i tractada després del prec de Convergència i Unió) 

Presentada pel GMDC’s: 

El govern municipal ja ha pres les mesures i/o està fent les gestions adients per 
solucionar el problema detectat a la Ludoteca Maria Gràcia Pont, en rambla del 
Poblenou, 77-99, i en el cas que així sigui, se’ns expliquin quines són 

La senyora Ana M. Luque Muriel, del GMDC’s, exposa els antecedents a la pregunta i a 
continuació la formula. 

La senyora Carlota Falgueras Marsal, consellera d’Ensenyament i Infància, explica que la 
Ludoteca del Poblenou es va crear fa vint anys amb l’Esplai de la Flor de Maig, que estava ubicat 
a l’inici, i després, es va ubicar a la segona planta de Can Felipa. Per a això, el Districte els va 
cedir l’espai actual específic de la rambla del Poblenou, però fa quatre anys l’Ajuntament va fer 
un concurs i la va guanyar la Fundació Pere Tarrés. Per tant, informa que, en aquests moments, 
la ludoteca és pública, però està portada per la Fundació Pere Tarrés.  
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En aquest sentit, informa que el Decret de ludoteques destina aquest centre a nens i nenes de 4 
a 12 anys i que, en el cas que n’hi hagi de més petits, hauran d’anar acompanyats d’un adult o 
persona de referència. Assenyala que a la ludoteca hi ha una persona treballant a temps complet 
i dues a mitja jornada, de dilluns a divendres, i que es va fer una valoració i es va veure que als 
matins no hi anaven nens i nenes de 4 a 12 anys, motiu pel qual quedava lliure i es va decidir fer 
dos torns de matí per a un espai familiar que era una necessitat del barri.  

Per tant, manifesta que, actualment, a la ludoteca hi ha tres grups d’espai familiar: dos al matí i 
un a les tardes. D’altra banda, indica que aquest any és el primer any que es decideix fer una 
experiència nova amb adolescents de 12 a 17 anys, els divendres a la tarda, motiu pel qual el 
Districte va contractar una altra educadora. Informa que tots els grups estan plens i que, quan 
s’omplen, hi ha llista d’espera. 

Quant a la neteja de joguines i el terra, especifica que hi ha un protocol de neteja específic que 
es compleix rigorosament i és revisat per la Fundació Pere Tarrés.  

Pel que fa a les cantonades del mobiliari, exposa que tenen una protecció a la primera planta, 
que és on es realitza l’activitat de l’espai familiar, i nega que hi hagi problemes d’organització. 

La senyora Angulo creu que hi ha falta de comunicació entre el personal que té la Fundació Pere 
Tarrés i la informació rebuda pel govern del Districte. Cita l’article 71 de la Llei 22/1998, del 30 de 
desembre, de la Carta municipal de Barcelona, que atribueix les competències d’aquesta matèria 
específica, les previsions, inspeccions i sancions, a l’Ajuntament i a les ordenances municipals 
en tot el tema que són les ludoteques. 

Presentada pel GMDPPC: 

Tras nueve meses de gestión municipal de Barcelona en Comú no conocemos las 
prioridades de actuación ¿Cuáles son las prioridades de inversión y sus calendarios 
de actuación junto con la inversión prevista para los barrios de La Verneda, La 
Palmera, La Pau y Trajana? 

El senyor Ramón Sabaté Puig, del GMDPPC, llegeix una cita de la pàgina 114 del programa 
electoral municipal del 2015 del GMBComú-E: «Instar a la realización de los proyectos 
acordados en el marco de la Ley de Barrios para la Verneda, la Palmera, la Pau y Trajana, en 
servicios necesarios como: biblioteca, espacios deportivos, Centro Cívico, CUAP o CAP con 
urgencias, etcétera.»  

Tot seguit, formula la seva pregunta. 

La senyora Eva Campos Paladio, consellera d’Acció Social i Ciutadania, respon que el programa 
del seu partit té 112 pàgines, no 114, i precisa que la Llei de barris que va néixer amb el govern 
d’esquerres de la Generalitat es va aturar amb l’inici de la crisi i amb l’entrada de Convergència a 
la Generalitat. 

Així doncs, explica que bona part de les inversions en temes urbanístics es van aturar, i part dels 
diners es van dedicar a temes socials en alguns pobles de Catalunya i per pagar els deutes dels 
ajuntaments. En aquest sentit, informa que el govern de la ciutat està treballant i ja s’ha parlat 
públicament de l’elaboració d’un pla de barris per a tota la zona de l’Eix Besòs per reduir les 
desigualtats que han sofert aquests territoris i per millorar els serveis i els equipaments que 
necessiten els veïns.  
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A banda d’això, assenyala que el 2016 el govern ha portat un projecte al Fons de Cohesió 
Europeu, i que estan pendents de la seva acceptació, que serà després de l’estiu. 

El senyor Sabaté respon que el veïnat i les associacions volen saber les línies mestres 
d’aquestes inversions. 

La senyora Campos respon que al Plenari s’ha presentat el Pla d’informe del Besòs, on queda 
palès que el govern s’ocuparà de les preocupacions del veïnat i de les entitats. 

e) Seguiment de les proposicions i declaracions de grup  

Presentat pel GMDERC: 

Que s’informi de l’estat d’execució del prec acceptat al Consell Plenari del dia 1 de 
desembre de 2015 amb el següent contingut:  

Que el govern municipal del Districte adopti les mesures necessàries i suficients per a 
facilitar i garantir la pràctica dels esports minoritaris a Sant Martí 

El senyor Oriol Puig i Morat, del GMDERC-AM, explica que presenta el prec sobretot en la línia i 
parlant sobre dos esports en concret: el rugbi i el futbol americà. Vol saber com estan les 
gestions per encabir un espai en el districte per a la pràctica d’aquest esport.  

Tot seguit, ensenya un puck d’hoquei i esmenta que al districte hi ha els Barcelona Ice Blue 
Cats, que és un equip d’hoquei femení, i que hi ha el campió de la lliga i de la copa d’hoquei gel, 
però que no hi ha pista d’hoquei gel.  

També vol saber si des del Districte s’està elaborant un pla de comunicació i reclama el 
reconeixement de tots aquests èxits esportius del districte en esports minoritaris. 

Per tant, felicita l’equip femení d’hoquei, que sense tenir una pista de gel i entrenant a la pista de 
l’ASME, aconsegueix èxits. 

El senyor Jordi Martín López, conseller d’Esports, Joventut, Participació i Transparència, respon 
que pel que fa al rugbi i el futbol americà no hi ha massa novetats des de l’últim prec. Afirma, 
però, que hi ha hagut reunions tant amb els Búfals com amb algun club de rugbi, i els ha informat 
que l’IBE està negociant per una ubicació concreta per a aquests dos esports.  

Confirma que s’estan valorant opcions per als esports minoritaris, però que tot dependrà dels 
pressupostos.  

Quant als esports minoritaris i el PAM, sosté que al PAM d’Esports s’han fet moltíssimes 
propostes orientades a la pràctica de tot tipus d’esports per a tota la família i tractant d’enviar els 
espais de pràctica a l’espai públic. 

El senyor Puig afirma que no el sorprèn la resposta, però que de totes maneres reconeix la feina 
del senyor Martín, així que li agraeix les gestions realitzades per garantir la viabilitat de l’esport al 
districte. 

Presentat pel GMDPPC: 
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Que s’informi de l’estat d’execució de la proposició/declaració de grup que el Consell 
Plenari del Districte va aprovar en la seva sessió del dia 8 d’octubre de 2015 amb el 
següent contingut: 

Solicitar a los organismos implicados, como Institut Municipal de Mercados y 
Barcelona de Serveis Municipals (BSM), ambos dependientes de la administración 
municipal, a promover una solución de consenso que conjugue la promoción del 
mercado de Sant Martí, mediante bonificación del tiempo de estacionamiento de los 
clientes del mercado y los vecinos de la zona, para incorporar políticas de promoción 
comercial de un nuevo modelo de mercado del siglo XXI con la adaptación de los 
mercados a su entorno 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC llegeix la proposició presentada pel seu grup 
al plenari del 8 d’octubre de 2015. 

A continuació, precisa que la proposta anava dirigida en dues fases: d’una banda, promoure la 
bonificació de temps i, de l’altra, fer accessibles les places d’aparcament al veïnat. 

Destaca la necessitat que el veïnat pugui utilitzar les places d’aparcament del mercat en hores 
que no hi ha mercat, a banda de reclamar que es compleixi la proposta d’acord. També recorda 
que en el passat el veïnat va aconseguir que no s’hi tornés a col·locar una zona blava després 
d’haver pavimentat el terra. 

La senyora Eva Campos Paladio, consellera d’Acció Social i Ciutadania, afirma que l’Associació 
de Veïns de La Palmera, representada pel senyor Mañosas, es nega que hi hagi zona blava als 
mercats, que els paradistes pensen igual i que el govern comparteix aquesta opinió. 

En aquest sentit, recorda que el mes de desembre del 2015 es van retirar set places 
d’aparcament de la zona blava aprofitant que s’hi va posar nou paviment. De la mateixa manera, 
comunica que el govern ha decidit retirar les vint-i-una places del carrer Puigcerdà, tot i que 
encara no ho han fet. 

El senyor Gallardo respon que no es tracta d’una proposta, sinó d’un acord que cal complir. 

La senyora Campos argumenta que si bé és cert que els acords s’han de complir, també cal 
defensar allò que diuen els veïns i veïnes, i donar-los suport. Tot i això, diu que es tornaran a 
reunir per aclarir el tema. 

Presentat pel GMDCUP: 

Que s’informi de l’estat d’execució de la proposició/declaració de grup que el Consell 
Plenari del Districte va aprovar en la seva sessió del dia 1 de desembre de 2015 amb el 
següent contingut, i es faciliti còpia per escrit de les actuacions que s’hagin realitzat al 
respecte:  

Aprovar un paquet de mesures per al barri del Besòs-Maresme per a la seva 
rehabilitació i dinamització social i urbanística en el qual es comprengui:  

- L’ampliació del menjador social Gregal 

- Assegurar el servei de menjador a les escoles i als instituts, inclosos els nens que no 
cursen classes a la tarda 
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- L’obertura d’un casal de joves 

- La rehabilitació urbanística del solar buit de Pere Moragues 

- L’habilitació d’espais que milloren les condicions de vida per persones sense sostre; 
que incloguin més serveis que el menjar  

- Dinamització social de les illes compreses entre Cristòfol de Moura, Alfons el 
Magnànim i Ramón Llull  

El president informa que aquest punt ja s’ha tractat conjuntament amb l’informe del govern Eix 
Besòs, presentat anteriorment. 

E) Declaracions institucionals: 

 

El president informa que s’havien presentat tres declaracions institucionals, però que una no ha 
aconseguit el recolzament suficient. 

En commemoració de les víctimes del terrorisme  

Es retira.  

Sobre la desmilitarització de l’educació 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, llegeix la declaració: 

«Defensar un saló de l’ensenyament sense la presència de les forces armades espanyoles i 
promoure uns espais educatius que promoguin la cultura, la pau, la convivència pacífica, els 
drets humans i la solidaritat internacional. 

»Segon. Instar al Departament d’Ensenyament de la Generalitat de Catalunya i a l’Ajuntament de 
Barcelona a fer totes les gestions pertinents amb Fira de Barcelona per no permetre la 
representació d’institucions militars al Saló de l’Ensenyament ni a cap altre espai educatiu i de 
lleure com el Festival de la Infància.  

»Comunicar a totes les administracions competents el contingut d’aquesta declaració 
institucional.  

»Instar a les administracions competents, i en concret al Departament d’Ensenyament de la 
Generalitat de Catalunya, a no permetre la presència de cap exèrcit al Saló de l’Ensenyament ni 
a cap espai educatiu.»  

Sobre el dia 8 de març, Dia Internacional de les Dones 

La senyora Carlota Falgueras Marsal, consellera d’Ensenyament i Infància, llegeix la declaració: 

«Un. Reconèixer i posar-nos al servei, com a ajuntament, de la lluita històrica feminista i dels 
moviments de dones que durant dècades han teixit aliances transversals per al reconeixement 
mutu, l’apoderament de les dones i la justícia de gènere, articulant estratègies de lluita cap a 
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societats més justes i democràtiques que desafiïn les relacions de poder que perpetuen les 
desigualtats de gènere i les desigualtats múltiples que afecten les dones en funció de la seva 
orientació sexual, classe social, edat, religió, origen nacional i/o ètnic, diversitat funcional, 
etcètera. 

»Dos. Garantir el bon govern i una administració inclusiva i democràtica, de manera que la 
igualtat de gènere sigui incorporada de manera sistemàtica als objectius de les polítiques 
sectorials i de districte, als pressupostos, les contractacions, les subvencions, la selecció del 
personal, la formació del personal polític i tècnic de l’administració, al disseny i seguiment de les 
polítiques públiques, i als processos de participació i deliberació, entre d’altres iniciatives.  

»Tres. Impulsar que la construcció de ciutat i del seu espai públic inclogui sempre la perspectiva 
de gènere i, per tant, tingui en compte les necessitats de dones i homes, grans, infants i 
persones amb diversitat funcional, i faciliti la vida quotidiana i la cura de tothom.  

»Quatre. Afirmar el compromís de l’Ajuntament de Barcelona contra les violències masclistes i 
l’eradicació del feminicidi, i dedicar any rere any els recursos necessaris tant materials com 
humans en aquesta lluita, i fins que el fenomen no sigui eradicat.  

»Cinc. Garantir el dret al propi cos de les dones, a una maternitat lliure, i treballar per assolir un 
avortament gratuït i per a la xarxa pública a totes les dones que ho desitgin, incloses les menors 
de divuit anys sense coneixement dels seus pares o tutors o tutores, rebutjant fermament la 
reforma de la Llei d’avortament del PP. 

»Sis. Garantir el respecte i la defensa dels drets sexuals i reproductius de les dones lesbianes i 
les persones trans.  

»I set. Adquirir un compromís públic real amb les necessitats i el dret a la cura de la ciutadania al 
llarg de la vida, que es concreti en: la provisió de serveis públics suficients i de qualitat de vida 
per a la petita infància i les persones amb intenses necessitats de cura; el foment de la 
coresponsabilitat dels homes; el suport i ampliació de les estratègies cooperatives i comunitàries 
de cura, i el reconeixent de la importància del treball de cura per al sosteniment de la vida i el 
desenvolupament econòmic de la ciutat.» 

 

El president agraeix als veïns i veïnes la seva assistència fins el final i, en no haver-hi altres 
assumptes a tractar, aixeca la sessió a les 23.45 h.  

 

 

La secretària del Consell, Vist i plau 
 El president 
 


